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اقتصادی

رئیس دانشگاه تهران با انتقاد از وضعیت کنونی بازار مطرح کرد

بایکعربدهکشیاقتصادمابههممیریزد!
رئیس دانشگاه تهران با اشاره به وضعیت کنونی بازار اقتصادی کشور و اینکه این امر 
ناشی از اشتباهات گذشته ما بوده است، گفت: بر این اساس دانشگاه تهران در تلاش است 
که اکوسیستم کارآفرینی و کسب و کار را ایجاد کند تا دانش آموختگان به جای استخدام 

قابلیت کارآفرینی داشته باشند.
دکتر محمود نیلی احمدآبادی دیروز در اختتامیه جشنواره ایده های ارزش آفرین معدن و 
صنایع معدنی با بیان اینکه امروزه همه درباره ارتباط صنعت با دانشگاه صحبت می کنند 
و هر کدام طرف مقابل را در عدم این ارتباط مقصر می دانند، اظهار کرد: ولی آنچه که در 
کشور رخ داده است، نشان می دهد که نه مشکل از دانشگاه است و نه از صنعت، بلکه این 

مشکل مربوط به اقتصاد ملی ما می شود.
وی با بیان اینکه در روزگاری ایران تولیدکننده تلویزیون و یخچال و خودرو بوده است، 
افزود: در روزگارانی ایران یکی از کشورهای صادرکننده محصولات صنعتی در منطقه 

بوده است.
نیلی با تاکید بر اینکه در زمانی ایجاد کارخانه های ذوب آهن بعنوان شاخص صنعتی 
شدن در دنیا مطرح بود، گفت: ایران صاحب کارخانه ذوب آهن بوده است، ولی ما امروز 
شاهدیم که ایران تبدیل به یکی از واردکننده های تلویزیون شده است و خودروهای با 

فناوری 30 سال گذشته را در اختیار مردم قرار می دهند.
رئیس دانشگاه تهران با تاکید بر اینکه در این میان کسی نمی پرسد که چه شد که 
ایران به وارد کننده تلویزیون تبدیل شد، خاطرنشان کرد: از سوی دیگر کسی هم از 

دانشگاهیان علت این امر را جویا نشد.
وی با اشاره به برگزاری جشنواره ایده پردازی در حوزه صنایع معدنی، اظهار کرد: با 
برگزاری این رویداد و همکاری سازمان ایمیدرو با دانشگاه ها کسی از این سازمان علت آن 
را جویا نشد و از سوی دیگر به دانشگاه ها هم خرده گرفته نمی شود که چرا با بخش های 
صنعتی همکاری ندارند. نیلی احمدآبادی با انتقاد از وضعیت کنونی بازار ایران با بیان اینکه 
زمانی که می توان با خرید و فروش ارز و سکه درآمدی کسب کرد، چرا باید کشور به 
سمت صنعت حرکت کند، ادامه داد: این در حالی است که اگر قوانین و دستورالعمل ها 
و مسائل اقتصادی و مالی در جهت توسعه فناوری باشد و از آن پشتیبانی کند، بخش 

صنعت نیز فعال خواهد شد.
رئیس دانشگاه تهران با تاکید بر اینکه برگزاری این جشنواره به همین دلیل از اهمیت 
زیادی برخوردار است، یادآور شد: همکاری ایمیدرو با دانشگاه تهران می تواند به عنوان 

یک الگو مطرح شود.
وی با تاکید بر اینکه امروزه ما مسئولیت ملی مهمی را بر عهده داریم، خاطرنشان کرد: 
اتفاقات امروز در حوزه اقتصادی ناشی از اشتباهات ما در گذشته است، چرا که ما امروز 
شاهدیم که فردی در کشوری عربده کشی می کند و اقتصاد ما به هم می ریزد. این امر 

نشان از کم کاری های ما دارد.
نیلی در عین حال تاکید کرد: امروزه این ذهنیت که دانشگاه ها تنها وظیفه تامین 
و تربیت نیروی انسانی را بر عهده دارند، کم رنگ شده است، چرا که ما امروزه باید 
ظرفیت های جدیدی در دانش آموختگان ایجاد کنیم و دانشگاه ها نیز باید در حل مسائل 

و توسعه کشور مشارکت داشته باشند.
وی با بیان اینکه دانشگاه های دنیا بر ارائه الگوهایی برای کنار هم قرار دادن تمام 
ظرفیت های جامعه در جهت دستیابی به اهداف متمرکز شده اند، افزود: الگویی که در 
دانشگاه تهران ایجاد شده است، امروز به ثمر نشسته است، چرا که دانشگاه تهران سعی 
دارد که اکوسیستمی را ایجاد کند و بر اساس این اکوسیستم برنامه های خود را نیز تغییر 
دهد، بر این اساس این دانشگاه اولین دانشگاهی است که اولین پارک علم و فناوری 
دانشگاهی را راه اندازی کرد. نیلی با بیان اینکه همه فارغ التحصیلان نمی توانند جذب 
نهادها و شرکت ها شوند، افزود: بر این اساس ما باید قابلیت هایی را در دانشجویان ایجاد 
کنیم که به جای استخدام، خود آن ها اقدام به کارآفرینی کنند. رئیس دانشگاه تهران 
پیاده سازی شیوه اعطای وام به کارآفرینان را بسیار خطرناک خواند و گفت: ما در کشور دو 
بار تجربه راه اندازی بنگاه های زودبازده را داشتیم که در این زمینه موفق عمل نشده است 
و ما باید با پند گرفتن از گذشته اقدام کنیم. وی راه اندازی صندوق پژوهش و نوآوری را از 
دیگر اقدامات این دانشگاه عنوان کرد و گفت: علاوه بر آن، VC دانشگاه تهران در بورس 
ارائه شده است و ما می خواهیم از ظرفیت VC برای فعالیت های کارآفرینی بهره ببریم. 
به گفته وی، VC دانشگاه تهران چهارمین VC ارائه شده در بورس و اولین VC ایجاد 

شده در دانشگاه های کشور است.

وزیر نیرو:

پولآبوبرقمشترکانپرمصرفتصاعدی
محاسبهمیشود

وزیر نیرو گفت: ما دوست نداریم با ابزار قیمت، مشترکین آب و برق را جریمه کنیم، 
اما در صورت تداوم این وضعیت بهای آب و برق مصرفی پرمصرف ها تصاعدی محاسبه 

خواهد شد.
 رضا اردکانیان در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: ما هم در بخش خانگی و هم به شکل 
عمومی با در نظر گرفتن شرایط تولید برق و کاهش منابع آب و افزایش دما در شرایط 
خاص قرار داریم و همه باید همت کنند تا ۱0 درصد صرفه جوئی انجام شده و بخشی از 
خاموشی ها تعدیل شود. وی خاطرنشان کرد: در چنین شرایطی بکارگیری دستگاه های 
سرمایشی فشار زیادی را روی سیستم برق ما وارد می کند به طوری که امیدواریم 
هموطنان در مناطق گرمسیر دمای کولر گازی خود را روی ۲۵ درجه تنظیم کنند 
تا با توجه به گرمای هوا مصرف برق در این حوزه شرایط متفاوتی را در خاموشی ها و 

قطعی های روزانه به وجود نیاورد.
وزیر نیرو با اشاره به اینکه با توجه به اینکه ۲۱ هزار مگاوات از ۵۶ هزار مگاوات بار 
برق مصرفی روی دستگاه های سرمایشی است، تصریح کرد: اگر صرفه جوئی در مصرف 
برق به شکل صحیح و درست انجام شود ما تا آخر تابستان با آرامش و آسایش بیشتری 
می توانیم این روزهای گرم را سپری کنیم. اردکانیان از مردم کشورمان خواست تا با 
رعایت موارد مصرف بهینه به ویژه در ساعات اوج بار و با خاموش کردن وسایل برقی خود 
در این ساعات و استفاده حداقلی از آنها به پایداری منابع برق کمک کرده و به وزارت 
نیرو و بخش توانیر کمک کنند تا خدمات مناسب و مستمری را به هموطنان ارائه کنند.
وی ساعات اوج بار مصرف برق را ۱۲ تا ۱۷ و ۲0 تا ۲3 اعلام کرد و گفت: مصرف 
برق در بخش خانگی و صنعت در کلانشرها با توجه به شرایط اقتصادی و گستردگی 
این مناطق بسیار بالاست و ما در این شهرها با تغییر ساعات کار ادارات و اکیپ هایی که 
در ادارات با هدف پیمایش وسایل سرمایشی دستگاه ها مستقر کردیم تلاش می کنیم تا 

مصرف را به نوعی کاهش داده و تعدیل کنیم.
وزیر نیرو افزایش ۲0 درصدی مصرف برق را به نسبت سال گذشته یادآور شد و افزود: 
ما مذاکراتی را با صاحبان واحدهای تولیدی و چاه های کشاورزی داشتیم تا نسبت به 
توقف واحد تولیدی خود در ساعات اوج بار اقدام کنند تا در سایر ساعات برق مصرفی 
آنها به صورت رایگان محاسبه شود. اردکانیان اضافه کرد: دو مسئله امسال در کشور در 
اعمال این خاموشی ها و شرایط خاص رخ داده است که اولی مربوط به کمبود تولید برق 
با توجه به کاهش بارندگی ها و در مرحله بعدی افزایش مستمر دمای هوا در شهرهای 
مختلف است که سبب شده هموطنان بیش از گذشته از وسایل سرمایشی استفاده کنند.
وی گفت: ما با ۵ هزار مگاوات کاهش تولید برق به دلیل کم بارشی ها در نیروگاه های 
برق آبی روبرو هستیم و در کنار آن هر یک درجه افزایش دما مصرف ۱۵00 مگاوات 
برق را در ساعات اوج به نیروگاه های ما تحمیل می کند که همه این شرایط می طلبد تا 
با یک مدیریت صحیح در مصرف برق همه ملت ایران توجه بیشتری را به این موضوع 

داشته باشند.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس :

مردممحتکرانوگرانفروشانرابهتعزیرات
حکومتیمعرفیکنند

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی از مردم خواست 
محتکران و گرانفروشان را به تعزیرات حکومتی معرفی کنند.

علی قربانی با اشاره به افزایش شکایت مردم از عدم فروش کالاها توسط فروشندگان 
اظهار داشت:  دستگاه های نظارتی از جمله تعزیرات حکومتی باید به جد  به موضوع 

احتکار وارد شوند و با افزایش نظارت  جلوی سوء استفاده افراد را بگیرند.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه هنوز تحریم ها اجرایی 
نشده است، ادامه داد: تحریم های ظالمانه آمریکا علیه ایران از نیمه مرداد ماه آغاز می 
شود و شامل برخی کالاها می شود، پیش از این نیز ما تجربه تحریم ها را داشتیم بنابراین 

نباید اجازه دهیم عده ای از این شرایط سوء استفاده کنند.
نماینده مردم بجنورد در مجلس دهم شورای  اسلامی گفت: عده ای با ترساندن مردم 
بازار را به تلاطم انداخته اند و با این فکر که ممکن است در آینده دچار مشکل شویم 
دست به احتکار و گران فروشی  زده اند که باید به طور جدی دستگاه های نظارتی ورود 
کنند. وی با اشاره به نقش مجلس برای مدیریت فضای اقتصادی کشور، بیان داشت: 
مجلس می تواند با قاطعیت از قوه قضاییه و وزارت صنعت، معدن و تجارت و تعزیرات 
حکومتی بخواهد به موضوع گران فروشی و تعزیرات ورود کنند تا اجازه سوء استفاده عده 

ای از شرایط کنون داده نشود.
قربانی در ادامه گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت با بیان اینکه تحریم ها در دو مرحله 
اعمال می شود، اظهار داشت: تحریم های مرداد و آبان ماه اعمال می شود و در خصوص 
کالاهای نفتی و ارتباطی به کالاهای مصرفی در بازار ندارد که اکنون شاهد چند برابر 
شدن قیمت آنها یا احتکارشان باشیم، این اقدامات تاثیر روانی تحریم ها است و باید جلو 

آن گرفته شود.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه ومحاسبات مجلس شورای اسلامی  تاکید کرد: مردم 
در صورت برخورد با گرانفروشی و محتکران آنها را به تعزیرات حکومتی و سازمان های 

استانی وزارت صنعت و معدن معرفی کنند تا با این افراد به طور جد برخورد شود.

خروج غیرقانونی و یکجانبه آمریکا از برجام، اقتصاد کشور را با چالش هایی 
روبرو کرده که به اعتقاد برخی فعالان بخش خصوصی، برای گذر از آنها به 
پارادایم )الگوواره( جدیدی نیاز است؛ نه راه حل های موقت بخشنامه ای و 

دستورالعملی. 
»داگلاس نورث« برنده جایزه نوبل اقتصادی، می گوید »عملکرد متفاوت 
اقتصادها در طول زمان متاثر از تغییر و تحول نهادهاست و اینکه نهادها بر 

عملکرد اقتصادی اثر می گذارند چندان جدال برانگیز نیست.«
اقتصاد ایران بر پایه قانون اساسی جمهوری اسلامی از سه بخش دولتی، 
خصوصی و تعاونی تشکیل شده و طبق نظریه نورث، فعالیت بخش خصوصی 
و تعاونگران در کنار دولت یکی از ضرورت های امروز برای ترمیم لایه های 

اقتصادی کشور است. 
در شرایط کنونی برخی اعضای اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
در گفت و گو با ایرنا معتقدند اگر بخش خصوصی به کار گرفته نشود هر روز 

مشکلات تولید داخل بیشتر و فعالان اقتصادی زمین گیرتر می شوند.
* بخش خصوصی، چرخ زاپاس نیست

به گفته فعالان اقتصادی، شرط لازم برای فعالیت بیشتر بخش خصوصی 
پذیرش آنها از سوی حاکمیت است و این جایگاه نباید به مثابه چرخ پنجم یا 
زاپاس باشد. در این پیوند، عضو کمیسیون رقابت، خصوصی سازی و سلامت 
اداری اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران درباره راه های تقویت 
بخش خصوصی گفت: بخش خصوصی به طور رسا و روشن مخالفت خود را 
با دستوری بودن نرخ ارز اعلام کرده است؛ با این همه، در نوسان های اخیر 
دولت کار خود را انجام داد و تجربه ای را آزمود که پیش از این در کشور 

امتحان شده بود.
»سیدآرش علوی« اعتقاد به بخش خصوصی و نقش آن در رونق اقتصادی 
کشور را مهم خواند و افزود: همه دولتمردان از خوب بودن بخش خصوصی می 
گویند اما برخی از آنان در عمل، به آن تبصره و شبهاتی از جمله رانتی بودن 
وارد می کنند؛ در حالی که این بخش باید به عنوان رکن اصلی توسعه اقتصادی 

کشور در نظر گرفته شود.
* مشکلات بازار ارز کشور به تحریم ها ربطی ندارد 

این فعال اقتصادی سیاست های ارزی و اقتصادی دولت در چند ماه گذشته 
را چندان مناسب ندانست و گفت: مشکلات بازار ارز کشور به تحریم ها ربطی 

ندارد و به اعمال سیاست های اشتباه در این بخش برمی گردد. 
علوی اضافه کرد: در اقتصاد جهانی اثبات شده این تفکر، اشتباه است که 
ممنوعیت واردات بسیاری از کالاها فرصتی برای تولیدکنندگان داخلی و رونق 
تولید ملی فراهم می آورد اما تیم اقتصادی دولت هنوز بر آن تاکید دارد؛ در 

حالی که رقابت راه بی بدیل پیشرفت اقتصادی است نه محدودیت.
*مسائل اقتصادی، راه حل های اقتصادی دارد نه سیاسی 

عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی کرمان تصریح کرد: مسائل 
اقتصادی، راه حل های اقتصادی دارد نه سیاسی و شیوه های بگیر و ببندی، 
بخشنامه ای و دستورالعملی جواب نمی دهد؛ همچنین زمان می برد تا سیاست 
اشتباه درست شود. علوی گفت: تولید داخلی سال ها در معرض آسیب بوده 

است که نرخ پایین ارز یکی از دلایل آن به شمار می رود.
به گفته وی، اگر نرخ ارز بر اساس مابه التفاوت تورم و به تدریج بالا رفته بود، 

کشور نوسان این بخش را تجربه نمی کرد. 
علوی تصریح کرد: دولت خود را قیم تولیدگر و کارآفرین می داند و به همین 
سبب، شاخص های کشور در کسب و کار بر اساس آمار بانک جهانی بسیار 
ضعیف است. وی تاکید کرد بخش خصوصی می تواند راه خودش را پیدا کند 

و پیش برود و به قیم نیازی ندارد.
* تولید، فضای آرام و باثبات نیاز دارد

عضو کمیسیون رقابت و خصوصی سازی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران نیز معتقد است تصمیم برخی دولتمردان در سیاست گذاری و 

عمل چندان همخوانی ندارد و از این رو، کنترل بازار پیچیده شده است. 
»زهرا اخوان نسب« در گفت و گو با ایرنا گفت: دولت نباید در بازار دخالت 
کند بلکه باید با ابزارهای کنترلی اجازه دهد قیمت ها بر اساس عرضه و تقاضا 

تعیین شود.
وی افزود: دلالا در اقتصاد، حباب می سازند و فضا را ملتهب می کنند اما 

دولت باید کنترل خود را بخوبی انجام دهد.
به گفته وی، ثبت نام تولیدکنندگان در سامانه نیما برای دریافت ارز سیاستی 

اشتباه بود و کارخانه های تولیدی هنوز معطل مواد اولیه خود مانده اند.
وی افزود: تولید به فضای آرام و باثبات نیازمند است؛ در حالی که از آغاز 
امسال تاکنون شاهد افزایش قیمت مواد اولیه بوده و بی ثباتی در تصمیم، 

آسیب های وارد شده به این بخش را مضاعف می کند.
این عضو اتاق بازرگانی، صنایع و معادن اصفهان اضافه کرد: رهبر انقلاب 
امسال را سال حمایت از کالای ایرانی نام نهادند اما متاسفانه تولید ایرانی در 

حال زمینگیر شدن است.
اخوان نسب تصریح کرد: دولت با کنترل های خود باید زمینه برخورداری 

یکسان همه قشرها از امکانات و تسهیلات را فراهم کند.
* دولت باید تغییر جدی را در نگرش وزیران اقتصادی خود بدهد

یک عضو دیگر اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران نیز معتقد است 
دولت باید در نگرش وزیران اقتصادی خود تغییر جدی بدهد.

»علی اصغر زبردست« افزود: متاسفانه وزیران اقتصادی دولت بسته خوبی را 
برای حل مشکلات اقتصادی کشور ارایه نکردند و این مساله، کار را پیچیده 

تر می کند.
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی همدان ادامه داد: نسخه ای 
که دولت برای بخش خصوصی می پیچد بر نیازها و شرایط این بخش منطبق 

نیست.
به گفته وی، پیامد تحریم های مورد نظر آمریکا هنوز به ایران نرسیده اما 

کشور در مدیریت اقتصاد داخلی مقداری به مشکل برخورد کرده است.
»دونالد ترامپ« که از بهمن سال ۱39۵ به عنوان رییس جمهوری آمریکا 
بر سر کار آمده است، شامگاه هجدهم اردیبهشت ماه خروج از توافق هسته 
ای برجام را اعلام و دستور بازگشت تحریم ها را در دوره 90 و ۱80 روزه 

صادر کرد.
در پی این تصمیم، برخی شرکت ها برای ماندن در بازار ایران یا ترک کردن 
آن مردد مانده اند؛ هرچند کمیسیون اروپا اعلام کرده است برای مقابله با 
تحریم آمریکا قانون انسداد را برای حفاظت از شرکت های اروپایی اجرا می 

کند.
* تصمیم های سلیقه ای به فعالان اقتصادی ضربه می زند

»اگر قرار باشد به تولید داخل پرداخته شود دولت باید یک سری مسائل را 
به جان بخرد و در حالی که تولیدکنندگان داخلی به حمایت نیازمندند اجازه 

واردات کالاهای غیر اساسی را ندهد«. 
این فعال اقتصادی تصریح کرد: در شرایط کنونی اگر بخش خصوصی به 
کار گرفته نشود هر روز مشکلات تولید ما بیشتر و فعالان اقتصادی زمینگیرتر 

می شوند.
زبردست تاکید کرد تصمیم های سلیقه ای به فعالان اقتصادی ضربه می زند 
و افزود: در سال های پس از توافق برجام، فرصت سوزی کردیم و به بخش 
خصوصی اجازه داده نشد میدانداری کند که اگر چنین می شد اقصاد کشور 
وضعیت بسامانی داشت. به گزارش ایرنا، دولت دستیابی به رشد هشت درصدی 

در پایان برنامه ششم توسعه را سرلوحه اقدام های خود قرار داده است. 
تحقق این امر مستلزم توجه به بخش خصوصی و اجرای درست اصل 44 
قانون اساسی در این زمینه است تا از یک سو، شفافیت اقتصادی افزایش یابد و 
از سوی دیگر، درآمدها به طور بهینه صرف فعالیت های تولیدی با ارزش افزوده 
دوچندان شود. همراهی دولت و بخش خصوصی یکی از مهمترین شرط های 
بازگشت ثبات اقتصادی به کشور و عبور آسان از گردنه های سخت تحریم 

هاست.

در گفت و گو با فعالان بخش خصوصی: 

چالش های اقتصادی راه حل دستوری ندارد 

چهار  به  جمهوری  رئیس  دستور  اقتصادی  کارشناسان 
نهاد دولتی در زمینه »پیگیری تخلف واردات خودرو« و 
درخواست وی از رئیس قوه قضائیه برای »رسیدگی با دقت 
و سرعت و مجازات متخلفان« را بسترساز برخورد قضایی و 
قانونی با فساد در چارچوب ظرفیت های نظام ارزیابی کردند. 
رئیس جمهوری عصر شنبه پس از دریافت گزارش وقوع 
تخلف در واردات و فروش خودروهای خارجی، رسیدگی 
خارج از نوبت قوه قضاییه به این پرونده و مجازات متخلفان 

را خواستار شد.
به  جداگانه  دستورهای  در  همچنین  روحانی«  »حسن 
امور  اطلاعات،  تجارت،  و  معدن  صنعت،  های  وزارتخانه 
اقتصادی و دارایی و معاون حقوقی ریاست جمهوری برای هر 
یک از آنان وظایفی تعریف و برای بررسی موضوع مدت زمان 

۱۵روزه را تعیین کرد.
در این پیوند، کارشناس ارشد اقتصاد و سیاست در گفت و 
گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره این اقدام و چشم انداز آن 
در برخورد با فساد گفت: با توجه به جلسه صبح امروز وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با مسئولان گمرکی و مالیاتی، رئیس 
جمهوری وی را مسوول تهیه گزارش ۱۵ روزه خواند و به این 
ترتیب بستر برخورد قضایی و قانونی در چارچوب ظرفیت 

های نظام را فراهم کرد.
ساسان شاهویسی افزود: وقتی ما دچار یک آنارشی شوک 
برانگیز در محیط اقتصاد می شویم برخوردها نیز می تواند 
مبتنی بر همین آنارشی، هیجانی و شوک برانگیز و در برخی 
مدیریت  شاید  مواردی  چنین  در  باشد؛  احساسی  مواقع 
را دچار  اقتصادی  موثر  عوامل  اجتماعی،  امنیت  نادرست 

کنش منفی کند.
وی افزود: اقدام رئیس جمهوری را می توان هماهنگی 
اولیه بین دستگاه ها و عاملی برای استحکام بخشی به سایر 
بازارهایی دانست که دچار التهاب شده اند؛ پیش از اینکه 
زمان بگذرد باید دیگر متخلفان که از آشوب ها و تحولات 
حبابی بازارها فرصت طلبانه استفاده کردند شناسایی و در 

جامعه معرفی شوند و با آنها برخورد قضایی صورت گیرد.
شاهویسی گفت: تعامل قوا نباید برای مردم در حد رفت و 
برگشت پینگ پنگی روابط باشد؛ بلکه اثر وضعی و خروجی 
این روابط می تواند احساس آرامش مبتنی بر وجود یک ناظم 

و نظم منطقی در روابط اجتماعی باشد. 
وی اقدام رئیس جمهوری را به عنوان بازدارنده خواند و 
ادامه داد: برخوردهایی از این دست می تواند به اتقان جامعه 
امنیت  و  انضباط  که  بینجامد  آمرهایی  وجود  به  نسبت 

اجتماعی و از همه مهمتر اعتماد عمومی را برمی انگیزند.
این کارشناس اقتصاد سیاسی، درخواست رئیس جمهوری 
از رییس قوه قضاییه در این ارتباط را در بعد هماهنگی ارکان 
نظام ارزیابی کرد و افزود: هماهنگی قوا به فرمایش رهبری 
که »با هم باشید مشکلات را بهتر حل می کنید«، ضمن 
رعایت خطوط قرمز در زمینه تداخل وظایف حاکمیتی، بستر 
مناسبی برای به چالش کشیدن مشکلات بزرگ تری است 

که نظام با آن روبروست. 

شاهویسی درباره روند شفافیت و پاسخگویی و اطلاع رسانی 
به مردم نیز گفت: این اقدام، مناسب سازی روابط بین بخشی، 
دستگاهی و قوه را شکل می دهد اما تنها عنصر اثرگذار برای 
شفافیت و قابلیت شفافیت در بستر اقتصاد ملی و غیره 
نیست؛ بلکه باید سنجه، عناصر و عوامل موثر و ارتباط دهنده 

آن با جامعه مخاطب را فراهم کرد.
»این اقدام می تواند بستر مناسبی برای افزایش شفافیت 
باشد اما متاسفانه ضریب و کشش شفافیت در حوزه های 
بخشی و فرابخشی ما بویژه آنجا که به مردم مربوط می شود، 

به شدت تضعیف شده است«.
وی افزود: چه بسا چنین رویکردی می تواند این اثرگذاری 
را داشته باشد که فقط به دیدگاه های سخنگویی در بخش 
و فرابخش بسنده نکرده و دستگاه های ما آیینه تمام نمای 
زحمات کارگزاران نظام در بستر عمومی و در اختیار مردم 
باشند؛ به این ترتیب جامعه مردم سالار ما بهتر از آنچه به 

عنوان ارزش های انقلاب در اختیار دارد، دفاع می کند.

 * اقدامی دیر اما بجا
استاد دانشگاه علامه طباطبایی )ره( نیز در این زمینه گفت: 

این اقدام اگر چه دیر اما بجا بود.
عبدالمجید شیخی افزود: از همان ابتدا نباید اجازه واردات 
خودرو داده می شد؛ در حالی که خودروسازانی توانمند در 
کشور فعالیت می کنند. وی تاکید کرد واردات خودرو در 
شرایطی که وضع بازار ارز به تنظیم و دخالت دولت نیاز دارد، 
فقط جیب برخی آقازاده ها و دلالان را پر می کند و به اعتماد 

عمومی مردم آسیب می زند.
این کارشناس مسائل اقتصادی، دستور رئیس جمهوری 
برای پیگیری موضوع را در بازگرداندن اعتماد عمومی مردم 

را اثرگذار خواند.
شیخی ابراز امیدواری کرد خروجی اقدام رئیس جمهوری، 
بستری را برای برخورد با تخلفاتی از این دست فراهم آورد 
و دست دلالان در بازارهای مختلف را قطع کند و مانع بروز 

هر گونه تخلفی باشد.
به گزارش ایرنا، افزایش شفافیت اقتصادی از محورهای 
منشور حقوق شهروندی است که بیست و نهم آذرماه سال 
۱39۵ از آن رونمایی شد. آنگونه که رئیس جمهوری عصر 
شنبه اعلام کرد »بنا بر گزارش وزارت اطلاعات، تخلف در 
زمینه واردات خودرو از طریق ثبت سفارش های غیرقانونی و 
اخلال در بازار موجب تشدید واردات خودرو و خروج گسترده 
ارز از کشور، ایجاد تقاضای کاذب و افزایش بی رویه قیمت، 
کسب سودهای نامشروع و بروز پدیده دلالی در حوزه ثبت 
سفارش شده است و طبق گزارش وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تخلفات از طریق دستکاری در تاریخ ثبت سفارش، 
تغییر در عنوان کالای مورد سفارش و تخلف در نحوه و زمان 
پرداخت وجه انجام شده است«. »در این گزارش گروه های 
اصلی درگیر در تخلفات ثبت سفارش خودرو شامل برخی 
کارکنان وزارت صمت، تعدادی از وارد کنندگان خودرو و 
چند نفر از کارشناسان شرکت رایانه ای طرف قرارداد برای 

پشتیبانی از سامانه ثبت سفارش معرفی شده اند«.

کارشناسان اقتصادی تاکید کردند 

ریلگذاریرئیسجمهوریبرایبرخوردقاطعباتخلفاقتصادی

احمدینژادوروحانیچقدرنفتفروختند؟
درآمد نفتی ایران از ابتدای استقرار روحانی در سال ۱39۲ تا پایان سال گذشته از ۲۷3 میلیارد دلار فراتر رفت. دولت روحانی 

در حالی پنجمین سال فعالیت خود را پشت سر می گذارد که فراز و نشیب های نفتی فراوانی را از سر گذرانده است .
دولت یازدهم از ابتدای استقرار تا کنون ۲۷3.۲ میلیارد دلار نفت فروخته است. استقرار دولت در شرایطی رخ داد که ایران با 
تحر یم نفتی اتحادیه اروپا روبرو بود و میزان صادرات نفت به پایین ترین سطح در سه دهه گذشته رسیده بود. تلاش برای احیای 
بازارهای از دست رفته از یک سو و برنامه ریزی برای افزایش میزان تولید و صادرات از سوی دیگر سبب شد دولت یازدهم خیره 
کننده ترین آمار رشد تولید و صادرات نفت را در کارنامه خود ثبت کند . با این حال شیب تازه ای که اقتصاد ایران در آن قرار 

گرفته است، می تواند بار دیگر آورده ارزی ایران از محل صادرات نفت را دستخوش تغییر نماید.
بررسی ها نشان می دهد میزان درآمد نفتی ایران در سال ۱39۲ یعنی اولین سال استقرار دولت روحانی به ۶4 میلیارد و 
۵40 میلیون دلار رسید. این رقم در سال پس از آن با کاهش قیمت نفت به ۵۵ میلیارد کاهش یافت . درامد نفتی ایران در 
سال ۱394 با حفظ روند کاهشی به 3۱ میلیارد دلار و در سال پس از آن ، بار دیگر به ۵۵.۷ میلیارد دلار افزایش یافت.افزایش 
صادرات نفتی مهمترین دلیل رشد قابل توجه درآمدهای ایران بود . سال گذشته نیز ایران ۶۵ میلیارد و 8۱8 میلیون دلار نفت 
فروخته است.به این ترتیب دولت یازدهم در فاصله سال های ۱39۲ تا ۱39۶ درامدی معادل با ۲۷3.۲ میلیارد دلار از محل 

فروش نفت کسب کرد تا در قیاس با دوره مشابه قبل یعنی سال ۱3۷8 تا ۱39۱ ، کاهش چشمگیر درآمد را شاهد باشد. 
*احمدی نژاد؛ رویای تکرارنشدنی

درآمدهای نفتی دردوران احمدی نژاد رویایی دست نیافتنی است.سالیان طولانی این رکورد قابل شکستن نخواهد بود و قرن 
چهاردهم برای ایران با این فرصت از دست رفته عجین شده است.

 هر چند بررسی ها نشان می دهد میزان تولید و صادرات نفت در دولت احمدی نژاد روندی کاهشی داشت اما بازار جهانی با 
دولت عدالت و مهرورزی سر سازگاری داشت چرا که به یمن قیمت های بالای نفت، دلارهای نفتی سرازیر ایران شدند. درآمد 
نفتی دولت احمدی نژاد بر اساس آمارهای ارائه شده از سوی بانک مرکزی ۶۱8 میلیارد دلار است. هر چند دولت نهم در اولین 
سال فعالیت 48.8 میلیارد دلار درآمد از محل فروش نفت داشت اما سالیانی نیز درامد 80 تا ۱۱8 میلیارد دلاری را در کارنامه 

خود ثبت کرد تا از این منظر غیر قابل رقابت با دولت های قبل و پس از خود باشد. 
*اخم نفت به اصلاحات

هر چند پرفراز و نشیب ترین تجربه نفتی از آن دولت روحانی است اما بررسی ها از منظر میزان درآمد نفتی نشان می دهد 
دولت اصلاحات نیز اقبال بلندی در این حوزه نداشته است.

بررسی ها نشان می دهد میزان درآمد نفتی ایران در دوره اصلاحات حدود ۱۶3 میلیارد دلار بوده است . اوپک میزان درآمد 
نفتی ایران در سال ۱3۷۶ را در حدود ۱0 میلیارد دلار عنوان کرده است اما آمار بانک مرکزی نشان می دهد دولت خاتمی از 
سال ۱3۷۷ تا پایان سال ۱383 حدود ۱۵4 میلیارد دلار نفت فروخته است . به این ترتیب رقم تقریبی درآمد نفتی دولت با 

ترش رویی این بازار به دولت هفتم و هشتم ۱۶4 میلیارد دلار بوده است. 
در این دوره ایران حتی روی درآمد نفتی 9.9 میلیارد دلاری در سال ۱3۷۷ را نیز به خود دید . بالاترین درآمد نفتی در سال 

های تصدی این دولت در سال ۱383 محقق شد. در این سال ایران 3۶.3 میلیارد دلار نفت فروخت . 
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شوك بزرگ به ورزش قم ؛

ناکاميمهديزادهدرپیکارهایقهرمانيآسیا

ستاره ملي پوش کاراته استان قم نخستین بار در ادوار مختلف حضور در پیکارهاي کاراته 
قهرماني آسیا با ناکامي و بدون کسب مدال به کار خود پایان داد.

 امیر مهدی زاده دارنده مدال های متنوع میادین کشوری، بین المللی، آسیایی، جهانی، جام 
جهانی، بازی های آسیایی و چندین تورنمنت معتبر دیگر نماینده قم در مسابقات ۲0۱8 کاراته 

قهرمانی رده سنی بزرگسالان آسیا بود که با ناکامی از این رقابت ها بازگشت.
این در حالی است که امسال پانزدهمین دوره مسابقات کاراته قهرمانی آسیا به میزبانی 
کشور اردن به انجام رسید و امیر مهدی زاده شاخص ترین چهره تیم ایران در وزن منهای ۶0 
کیلوگرم بود که بر خلاف انتظار و در عین ناباوری با قبول شکست از حریف ژاپنی خود از 

گردونه رقابت ها کنار رفت.
 *نخستین رقابت مهدی زاده با قهرمان جوانان و امیدهای دنیا

مهدی زاده که با دو طلا و یک برنز قهرمانی جهان و دو طلا و یک برنز قهرمانی آسیا 
شاخص ترین کاراته کای استان قم و کشورمان در این رقابت ها بود، مسابقات ۲0۱8 قهرمانی 

آسیا در اردن را با یک پیکار سخت و نفس گیر آغاز کرد و از این رقابت ناکامی وی آغاز شد.
* پیروزهای  ملی پوش کاراته قم در لیگ جهانی

پیکار با کوزاکی یوگو دارنده عنوان قهرمان پیکارهای جوانان جهان و رتبه نخست مسابقات 
امیدهای دنیا در سال های ۲0۱۵ و ۲0۱۷ از کشور ژاپن نخستین حریف امیر مهدی زاده 
بود، کاراته کایی باهوش که البته در هشت ماه گذشته دو بار طعم شکست را برابر امیر کاراته 

ایران چشیده بود.
مهدی زاده پیش از این مسابقات، یک بار در آذر ماه سال ۱39۶ و در جریان یکی از مراحل 
فصل ۲0۱۷ لیگ جهانی کاراته وان در شهر اوکیناوا ژاپن و بار دیگر در بهمن ماه سال قبل 
و در مرحله دیگری از رقابت های لیگ جهانی به میزبانی فرانسه این حریف ژاپنی را مغلوب 

کرده بود.
 *شکست غیر منتظره مهدی زاده از حریف ژاپنی

ملی پوش کاراته قم که به عبور از این حریف ژاپنی فکر می کرد تا در مرحله دوم با آردیان 
سا از اندونزی مبارزه کند، در جدال با این کاراته کای فرصت طلب نتیجه ای غیر منتظره کسب 
کرد و با شکست خود شوک سنگینی را به ورزش قم و کاراته ایران وارد کرد تا بخت کسب 

مدال طلا را از دست بدهد.
 *تکمیل ناکامی مهدی زاده با حذف کاراته کای ژاپن

مهدی زاده در مصاف با یوگی کوزاکی از ژاپن در هانتی شکست خورد و شانس کسب طلا یا 
نقره آسیا را از دست داد اما این پایان کار نبود زیرا بدشانسی کاراته کای پرافتخار قم و کشورمان 
در این رقابت ها با شکست یوگی کوزاکی تکمیل  شد و مهدی زاده از دور رقابت های کاراته 

قهرمانی آسیا در اردن کنار رفت.
این اتفاق موجب شد تا مهدی زاده برای نخستین بار از کسب مدال برنز آسیا هم باز بماند، 
ضمن اینکه در این دوره از رقابت ها تمام مدعیان قهرمانی وزن منهای ۶0 کیلوگرم یکی پس 
از دیگری به شکل عجیبی از دور مسابقات کنار رفتند و عجیب ترین نتایج تورنمنت در این 

وزن رقم خورد تا دو کاراته کای گمنام به مدال های طلا و نقره برسند.
 *2 طلا و یک برنز ستاره کاراته قم از قهرمانی آسیا

این در حالی است که مهدی زاده در سال ۲0۱۱ و در کشور هنگ کنگ مدال برنز آسیا را 
کسب کرده بود، در سال ۲0۱۵ در ژاپن قهرمان آسیا شده بود و همین عنوان را در سال ۲0۱۷ 

در کشور قزاقستان تکرار کرد اما در چهارمین حضور آسیایی خود از کسب مدال محروم شد.
 *مهدی زاده نماینده ورزش قم در بازی های آسیایی 2018 

با این حال مهدی زاده سهمیه حضور در مسابقات کاراته بازی های آسیایی ۲0۱8 جاکارتای 
اندونزی را کسب کرده و اواخر تابستان سال جاری در ترکیب تیم ملی بزرگسالان ایران در 
وزن منهای ۶0 کیلوگرم به دنبال تکرار طلای سال ۲0۱4 بازی های آسیایی در اینچئون کره 

جنوبی این بار در جاکارتا به میدان می رود.

تلاش ها و تشویق ها باعث دلگرمی ما شد

فغانی:تمامتلاشمانبرایدرخشش
نامایراناست

داور بین المللی کشورمان، گفت: در تمام تورنمنت ها و رقابت هایی که حضور داریم تلاش 
می کنیم تا عملکرد بسیار خوبی داشته باشیم و تمام تلاش مان برای درخشش نام ایران است.
علیرضا فغانی داور بین المللی کشورمان که هم اکنون در روسیه به سر می برد در خصوص 
قضاوت های تیم داوری ایران در جام جهانی روسیه،گفت: در تمام تورنومنت ها و رقابت هایی 
که حضور داریم تلاش می کنیم تا عملکرد بسیار خوبی داشته باشیم و تمام تلاش مان برای 
درخشش نام ایران است. وی افزود: خدا را شاکریم که تیم داروی ایران در جام جهانی روسیه 
عملکرد مثبتی داشت و رضایت مسئولین فیفا و ناظرین داوری را جلب کرد. فغانی با بیان 
این که خیلی دوست داشتیم تا به هدف بزرگ مان که قضاوت فینال جام جهانی بود دست 
پیدا کنیم، افزود: متاسفانه این امرحاصل نشد ولی خوشحالم که همه از عملکر دمان راضی 
هستند. این موفقیت حاصل زحمات و کار تیمی بود. وی با تشکر از تمام مردم و مسئولینی 
که در این راه تیم داوری ایران را حمایت کردند، افزود: از سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان که 
در دو مرحله پیام های دلگرم کننده ای صادر کردند تشکر ویژه دارم. حمایت سلطانی فر باعث 
شد که ما با روحیه مضاعف وارد زمین شویم و بهترین قضاوت خود را داشته باشیم. فغانی در 
پایان گفت: از سایر مسئولین، ورزشکاران، هنرمندان و عزیزانی که در این مدت همراه ما بودند 
و با تشویق های خود به ما روحیه می دادند تشکر می کنم. تمام این تشویق ها و پیام ها باعث 
دلگرمی ما شده بود و ما هم تلاش کردیم تا به نحو احسن کار خود را انجام دهیم. تیم داوری 
ایران در جام جهانی روسیه ساعت ۲ و 30 بامداد سه شنبه ۲۶ تیر ماه از طریق فرودگاه امام 

خمینی وارد تهران می شود.

فتحی عضو هیات مدیره استقلال :

برهمزدنآرامشکمکیبهاستقلالنمیکند
 عضو هیات مدیره استقلال با تاکید بر اینکه همه باید کمک کنند تا این باشگاه با آرامش 
امورش را دنبال کند گفت: خیلی از مسائل و مباحثی که پیرامون تیم مطرح می شود واقعیت 
ندارد. امیر حسین فتحی در خصوص جدایی امید ابراهیمی از جمع آبی پوشان اظهار داشت: 
از آنجایی که عضو جدید هیات مدیره هستم از پیشینه و روند مذاکرات ابراهیمی با مسئولین 
باشگاه اطلاع و ذهنیتی ندارم. اما معتقدم نحوه جدایی ابراهیمی از استقلال زیبا نبود. او 
می توانست به نحو شایسته تری از این تیم جدا شود تا دل هوادار ما نیز نشکند. عضو هیات 
مدیره باشگاه گفت: همانطور که گفتم از پیشینه مذاکرات و روند آن بی اطلاع هستم اما آنطور 
که شواهد و قرائن نشان می دهد ابراهیمی غیر حرفه ای از تیم جدا شد. او می توانست خیلی 
زودتر باشگاه را از تصمیم خودش مطلع کند نه این که بگذارد دقیقه 90 همه را غافلگیر کند.
فتحی در پاسخ به این سئوال  که جدایی ابراهیمی از استقلال و عدم تمدید با جباروف و تیام 
منجر به سلب اعتماد هواداران نسبت به باشگاه و ایجاد فشار از سوی فضای مجازی بر مدیریت 
باشگاه شده اظهار داشت: متاسفانه همین طور است. اما من از هواداران می خواهم که آرامش 
و خونسردی خود را حفظ کرده تا مدیران باشگاه هم با تمرکز بیشتری امور نقل و انتقالاتی 
را دنبال کنند. ایجاد جوی متشنج قطعا هیچ کمکی به مجموعه استقلال نخواهد کرد. من به 
نوبه خودم امیدوارم جباروف و تیام همانطور که گفته اند در ترکیه به اردوی ما اضافه شده تا تیم 
بتواند با قدرت اردوی آماده سازی خود را سپری کند.  فتحی در خاتمه بیان داشت: استقلال 
در این مقطع نیاز به آرامش دارد و همه آنهایی که دلسوز این تیم هستند باید به حفظ این 
آرامش کمک کنند. بر هم زدن آرامش کمکی به استقلال نمی کند. خواسته ما از هواداران هم 
همین است. آنها هستند که باید در این مقطع پشتیبان تیم باشند و آرامش را به آن تزریق 
کنند. خیلی از مباحث مطرح شده پیرامون استقلال با واقعیت تطبیق ندارد و نه تنها کمکی 

به این تیم نمی کند، بلکه عاملی بازدارنده بوده و می تواند به آینده این تیم صدمه وارد کند.

قدوس:

پیشنهاداتجدیدارمامااسترسیبرایترک
سوئدندارم

سامان قدوس، بازیکن تیم ملی فوتبال ایران تایید کرد که پیشنهادات جدی از 
باشگاه های مختلف دارد اما فشاری برای قبول کردن این پیشنهادات بر روی او 
نیست. به  گزارش  ایسنا  و  به نقل از SVT SPORT، سامان قدوس عضو باشگاه 
استرشوندس سوئد اخیرا در یک بازی در لیگ فوتبال سوئد برای این تیم درخشید 
و بازی را مقابل تیم  مالمو به تساوی کشاند. روزنامه های ورزشی هفته  گذشته 
اعلام کردند که این بازیکن پیشنهاداتی از فرانسه و آلمان دارد. قدوس در این 
باره، اظهار کرد: من پیشنهادات جدی دارم اما باید با مدیر برنامه هایم و کیندبرگ، 
رییس باشگاه استرشوندس صحبت کنم. قصدم این است که به خارج از سوئد بروم 
و این کشور را ترک کنم اما فشار و استرسی بر روی من نیست. اگر هیچ باشگاهی 

مناسب من پیدا نشود، این جا می مانم. 

مهاجم سابق تیم ملی فوتبال ایران گفت:نظرات در مورد تیم 
ملی و عملکردش در جام جهانی متفاوت است اما معتقدم ما 
خوب بودیم ولی شق القمر نکردیم که مردم به خاطرش به 
خیابان ها ریختند.  خداداد عزیزی در گفت وگویی، در خصوص 
صحبت هایی که پیرامون برگشت خوردن چک های بازیکنان 

تیم سپیدرود مطرح شده است، صحبت های زیر را انجام داد.
* از روز اول به مالک گفتم اگر وعده می دهید عمل 

کنید

سرمربی تیم فوتبال سپیدرود تأکید کرد: بازیکنان من در 
کمال آرامش و دور از همه حواشی تمرین کرده اند و در حالی که 
خیلی ها مصاحبه کردند و مدعی شدند که این تیم مال شخص 
تن زاده است در تمرینات جنگیدند و کم نگذاشتند. ما قرارداد 
امضاء کردیم و بازیکنان باید پول هایشان را دریافت کنند، روز 
اول هم در حضور مالک به همه اعضای باشگاه گفتم اگر وعده ای 
می دهید عمل کنید و حتی اگر دچار مشکلات مالی هم هستید 
به بازیکنان این را هم بگویید. حق با بازیکنان سپیدرود است که 
مطالبات شان را دریافت کنند و ما هم منتظر هستیم ولی من با 

بازیکنانم هستم و از آنها حمایت خواهم کرد.
*بعید است با معافیت سربازها موافقت کنند

مهاجم سابق تیم ملی ایران که گل حساس صعود تیم ملی 
به جام جهانی ۱998 زده بود در خصوص درخواست وزیر ورزش 
و فدراسیون فوتبال از ستاد کل نیروهای مسلح برای معافیت 
۷ بازیکن تیم ملی از خدمت سربازی، گفت: من این موضوع را 
نشنیدم ولی بعید می دانم که ستاد کل با این موضوع موافقت 
کند برای حرفم هم دلیل دارم در آمریکا قانونی وجود دارد که 
برای فرار مالیاتی جرائم سنگینی در نظر می گیرند. در ایران هم 
در مورد سربازی چنین اتفاقی می افتد شاید خیلی ها بتوانند از 

مالیات فرار کنند اما از سربازی نمی توانند.
* دوست نداشتم برای فتح بازی کنم اما مجبور شدم

عزیزی تأکید کرد: من زمانی که در ابومسلم بودم دوست 
داشتم در مشهد بمانم ولی پرونده ام را به تهران منتقل کردند و 
مجبور شدم در تیم فتح بازی کنم، اصلًا دوست نداشتم به تهران 
بیایم ولی شما وقتی سرباز می شوید یعنی باید تحت فرمان 

باشید و اجبارها را بپذیرید.
*در جام جهانی خوب بودیم اما چیزی به دست نیاوردیم
سرمربی تیم فوتبال سپیدرود تأکید کرد: شاید مهدی تاج 

برای اینکه چند بازیکن خوب بازی کرده اند درخواست کرده تا ۷ 
بازیکن سرباز تیم ملی معاف شوند. اعتقادم این است که در این 
زمینه کار تاج درست بوده اما نظرها بسیار متفاوت است. برای 
شما مثال می زنم وقتی تیم ملی از جام جهانی برگشت نظرات 
متفاوت بود یک عده ای می گویند تیم ملی خیلی خوب بازی 
کرد و من هم نظرم این است که ما خوب بودیم اما چیزی به 
دست نیاوردیم.مثل همیشه حذف شدیم و مردم مثل همیشه 
به خیابان ها ریختند. دلیلش هم این است که آنها گرفتاری های 
اقتصادی زیادی دارند و واقعاً می خواهند یکی دو ساعت شاد 

باشند ما همه این موضوع را می دانیم.
*تیم ملی خوب بود اما شق القمر نکرد

مهاجم سابق تیم ملی تأکید کرد: تیم ملی ما 4 امتیاز گرفت 
ولی چیزی به دست نیاورد مراکش را که بردیم مردم به خیابان 
ریختند، به اسپانیا باختیم باز هم این کار را کردند و بعد از تساوی 
مقابل پرتغال و حذف باز هم در جشن های خیابانی بودند چرا 
چون آنها می خواستند مشکلات را فراموش کنند از طرفی ژاپن 
به دور بعد صعود کرد و برای آنها این جام جهانی خوب بود ولی 
تیم ملی ما شق القمر نکرد، پس نظرات مردم با هم متفاوت است 

و در مورد سربازی هم قطعا همین خواهد بود.
*بازیکنان به پادگان نمی روند

وی در پاسخ به این سوال که بازیکنان سرباز راهی پادگان 
نمی شوند و فقط در تیم هایشان بازی می کنند، گفت: با این 
حرف موافقم چون بازیکنان تیم ملی به پادگان نمی روند و فقط 
در تیم هایی مثل تراکتورسازی تمرین و بازی می کنند و بعضاً 
رقم های خوبی هم می گیرند.شما کارتان نقد کردن است و حق 
دارید این چیزها را ببینید ولی بعضی مواقع یک مسئله می تواند 

چند شاخه داشته باشد که باید آنها را بررسی کرد.
* با 48 سال سن می توانم در لیگ برتر بازی کنم!

عزیزی تصریح کرد: الان ببینید چه بازیکنانی در لیگ برتر 
بازی می کنند و اصلًا نمی شود حال حاضر را با قدیم قیاس کرد. 
بعضی وقت ها بازیکنانی را می بینم که احساس می کنم در 48 
سالگی می توانم بازی کنم. بازیکن در تیم لیگ برتری وجود 
دارد که ۲8 بازی کرده و وقتی از او سوال می کنم چند گل زده 
می گویند در این همه بازی ۲ گل زده است، بعضی وقت ها به 
مدیران باشگاه ها می گویم من با این سن و سال ۲8 بازی برایتان 
می کنم اگر کمتر از 4 گل زدم به من هیچ پولی ندهید و حاضرم 
یک چیز هم دستی به شما بدهم، ولی اگر بیشتر از این مهاجم 

گل زدم قرارداد من را کامل پرداخت کنید.
*عزت اللهی از اینترمیلان پیشنهاد دارد

وی  در خصوص اینکه آیا حق است ۷ بازیکن از تیم ملی 
از سربازی معاف شوند و این در جامعه قیاس های بدی را به 
وجود می آورد، گفت: نظر شخصی ام این است که این افراد معاف 
نمی شوند اما من به شخصه دوست دارم سعید عزت اللهی و 
یک  عزت اللهی  شوند،  معاف  سربازی  از  آزمون  حدودی  تا 
فوتبالیست جنگنده است و باید از اروپا برای سربازی اش به 
ایران برگردد در حالی که شانس دارد به تیم های بزرگ تر برود، 
او از اینترمیلان پیشنهاد دارد و من این موضوع را از گوشه 
و کنار شنیده ام پس درست نیست که ۲ سال از زندگیش 
به خاطر سربازی رفتن به هدر برود اگر چه معتقدم سربازی 
برای همه نیاز است، از طرف دیگر سردار آزمون هم مشکلات 
خانوادگی دارد و من با او صحبت کردم ما با فوتبالی که در 
او  بازی آزمون را هم خراب کردیم  بازی کردیم  جام جهانی 
قبل از جام جهانی نشان داد توانایی های خوبی دارد و مطمئناً 
می تواند به فوتبال ما کمک کند حرف آخر من هم این است 
که در مورد سربازی رفتن اجازه بدهیم مردم تصمیم بگیرند و 

آنها نظر بدهند

خدادادعزیزی: 

تیمملیخوببوداماشقالقمرنکرد

فتح الله زاده:

آقای افتخاری بیدار شو وگرنه جواب محکمی برایت دارم

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال گفت:اگر تخریب ها علیه من ادامه داشته باشد 
نامه ای بلند بالا را به رئیس جمهور نوشته و تمام اتفاقات چند سال اخیر را به 

رئیس دولت می گویم.
علی فتح الله زاده در گفت وگویی ، در خصوص شایعاتی که پیرامون تماس وزیر 
ورزش با وی از دو روز گذشته  مطرح شده و همچنین حال و روز این روزهای 

استقلال صحبت های زیر را انجام داد.
روزشنبه شایعه شده بود وزیر ورزش به شما زنگ زده و خواستار 

حضور در استقلال شده است.
خیر، این گونه نیست، اتفاقاً من این خبر را تکذیب کردم.

یعنی هیچ تماسی با شما گرفته نشده ؟
 خیر، اتفاقاً منروز شنبه  چند جلسه داشتم و وقتی از نشست بیرون آمدم، 

متوجه شایعات شدم و خبر را تکذیب کردم.
شما که خبر تجمع را شنیدید.

بله، شنیدم و از بابت شایعاتی هم که پیرامونش رخ داده ناراحت و متأسف 
شدم. این مردمی که مقابل وزارتخانه یا باشگاه می روند، از کره مریخ نیامده اند. 
انتظار می رود با این افراد برخورد منطقی شود. دیروز شایعه خنده داری شنیدم 
که گفته اند افرادی که در تصاویر تجمع حضور دارند همیشه تکراری هستند و 

مشخص است از کجا می آیند. حال من یک سؤال دارم.
بفرمایید.

 اگر این افراد مشخص هستند، چرا آنها را دستگیر نمی کنید؟ چرا به پلیس فتا 
و جاهای دیگر نمی گویید که این افراد از یک جا خط می گیرند و با آنها مقابله 
نمی کنید؟ این افرادی که شما می بینید، یک نفر و دو نفر و صد نفر نیستند، 
بلکه از هرجایی که می بینید می آیند و به روند مشکلات اعتراض می کنند. مردم 
نمی توانند چشم شان را ببندند چون استقلال به نیمه نهایی لیگ قهرمانان رفته 
و دو بار هم قهرمان آسیا شده است. اگر کسی شک دارد بگوید. متأسفانه آقایان 
کم کاری مدیران خودشان را به گونه ای دیگر تعبیر می کنند. آقایان سر پل صراط 

چه جوای دارید که بدهید؟
ظاهراً خیلی ناراحت هستید؟

ناراحتم چون بی دلیل افراد را متهم می کنند، کشوری که می تواند با عواملش 
ریگی را دستگیر کند و یا هواپیمای TR را سالم به زمین بنشاند، نمی تواند افرادی 
که خط می دهد را بشناسد؟ آیا این برایش کاری دارد؟ وقتی خود هیأت مدیره 
باشگاه )حسن زمانی( می گوید من از نقل و انتقالات رضایت ندارم، شما خودتان 

نمی خواهید مسائل را بپذیرید؟
شما صحبتی با وزیر ندارید؟

من از برادر عزیزم جناب آقای داورزنی خواهش می کنم به هر جایی از این نقطه 
ایران زمین که دوست دارد برود و از هواداران استقلال نظر بگیرد که آیا آنها از 
شرایط این باشگاه راضی هستند یا خیر. بعداً بیایند جواب منطقی بدهند، البته 
از هواداران عزیز استقلال می خواهم مواظب باشند چون آنها اصلًا نباید به وزیر 

توهین کنند. اگر یک مدیر نمی تواند کارش را خوب انجام دهد، وزیر یک مملکت 
نباید توهین بشنود. هر کدام از طرفداران استقلال اگر ذره ای از من حرف شنوی 

دارند به وزیر ورزش احترام بگذارند.
شما چند روز پیش مصاحبه ای  که انجام دادید که در آن از افتخاری تشکر 
کردید و حتی از وی حمایت هم شد، اما مدیرعامل فعلی باشگاه استقلال در 
گفت وگویی که با سایت این باشگاه داشت اعلام کرد برخی آتش بیاران معرکه 

باعث بدهی ها شده اند. ظاهراً رابطه آقای افتخاری با شما اصلًا خوب نمی شود.
 او چون کارش را خوب انجام نداده، تحت فشار است و می خواهد با این حرف ها 
فشار را از روی خودش بردارد، من که نمی توانم برای افتخاری هم بخرم. من 
بدهی ایجاد کردم؟ پس بدهی مگویان، پروپیچ، عادل شیحی، جابر انصاری، امید 
ابراهیمی و... هم مال من است. آقای افتخاری بیدار شو! و در مورد من درست 
حرف بزن. مردم خوب و بد را خوب از هم تشخیص می دهند. من کسی نیستم 
که از پشت بندی های شما بترسم و اگر هر شخصی این گونه است، من هراسی 
ندارم. افتخاری بهتر است ادب را رعایت کند وگرنه جواب های بسیار محکمی 
برای او دارم. اگر هم می بینید از او حمایت می کنم به خاطر این است که او لباس 
مدیریت استقلال را به تن کرده است و اگر این لباس را از تنش دربیاورد، ذره ای 
برای او ارزش قائل نیستم. پرسپولیس با دو برابر بدهی استقلال دو سال پشت 
سرهم قهرمان شد، اما این آقا همچنان به دنبال این است که بگوید دیگران 

اشتباه کردند. پس خودت چه در چنته داری؟
اخیرا فرهاد مجیدی به نوعی از عضو هیأت مدیره باشگاه استقلال 

)ملکی( انتقاد کرد، نظر شما چیست؟
سؤال من الان این است که امیر خادم کجاست؟ چرا او را نمی بینم؟ نکند خادم 
ریز شده و ما او را نمی بینیم! مگر امیر خادم مصاحبه نکرد و نگفت در مورد 
استقلال باید فرهاد مجیدی حرف بزند؟ حالا هم که او حرف زده، چرا به مجیدی 
می پرید؟ این بازیکن به استقلال خدمت کرده و در قالب عضوی از خانواده حرفی 
زده است. ظاهراً هرچه حرف نمی زنیم بدتر می شود، آقایان می روند در گوش 
مسئولان وزارت ورزش می خوانند و آنها را گول می زنند. سؤال من از مسعود 
سلطانی فر این است که اگر من بخواهم به عنوان مدیرعامل استقلال انتخاب 

شوم، از چه کسی باید حکم بگیرم، این را شما بگویید.
وزیر ورزش.

 به نظر شما کدام آدم عاقلی می آید چند نفر را تحریک می کند و می گوید به 
وزیر فحاشی کنید تا به من حکم بدهد؟ آیا این کار عقلانی است؟ من از وزیر 
ورزش می خواهم همه چیز را وسیع تر ببیند چون این کارها نه در شأن من است 
و نه در فکر من. این حرف ها مال افراد دون پایه ای است که نزد وزیر می روند و 

می گویند این کارها، کار فتح الله زاده است.
صحبت خاصی با هواداران و مسئولان دارید.

این آخرین صحبت های من در مورد شرایط استقلال بود. این حرف ها را زدم 
و تا نیم فصل کلامی در مورد استقلال حرف نمی زنم تا ببینم آیا اتهام هایی 
که می زنند خدا و پیغمبر را در آن لحاظ می کنند یا خیر. فقط این را بگویم 
اگر بخواهند به تخریب های من ادامه بدهند، نامه ای بلندبالا به رئیس جمهور 
می نویسم و تمام مسائل ریز و درشت استقلال را طی سال های اخیر به رئیس 

دولت می گویم تا او بداند چه اتفاقاتی در حال رخ دادن است.

فرانسه برای دومین بار فاتح جام جهانی شد 

تاجخروسدوتاشد

تیم ملی فوتبال فرانسه با برتری چهار بر دو مقابل کرواسی برای دومین بار قهرمان 
جام جهانی شد. این تیم در سال ۱998 نیز جام را از آن خود کرده بود. 

دیدار پایانی جام جهانی ۲0۱8، دیشب در ورزشگاه »لوژنیکی« شهر مسکو برگزار 
شد و فرانسه با کسب پیروزی قاطع چهار بر دو، جام قهرمانی را از آن خود کرد. 

با این اوصاف »دیدیه دشان« سرمربی فرانسه پس از »ماریو زاگالو« برزیلی و 
»فرانس بکن بائر« آلمانی به سومین فردی تبدیل شد که هم به عنوان بازیکن و هم 
سرمربی، فاتح جام جهانی شده است. فرانسه در مرحله گروهی برابر استرالیا و پرو 
به برتری دست یافت و با دانمارک به تساوی بدون گل رسید. خروس ها در مرحله 
حذفی نیز مقابل آرژانتین، اروگوئه و بلژیک به پیروزی دست یافتند و فینالیست 
شدند. کرواسی در مرحله گروهی از سد نیجریه، آرژانتین و ایسلند گذشت و در دور 
حذفی نیز دانمارک و روسیه را در ضربات پنالتی شکست داد و در مرحله نیمه نهایی 

۲ بر یک از سد انگلیس گذشته و به دیدار پایانی رسید.

دیدار پایانی با دوندگی بالا و میدان داری هافبک های کرواسی آغاز شد و فرانسوی 
ها در پی حفظ دروازه بودند تا در زمان مناسب به اهدافشان دست یابند.

در حالی که کرواسی عملکرد بهتری داشت در دقیقه ۱8 ارسال »گریژمان« را 
»مانژوکیچ« به اشتباه درون دروازه تیم خودی جای داد تا فرانسه به گل نخست 

دست یابد.
پس از این گل به خودی، بازیکنان کرواسی برای جبران نتیجه با شهامت بیشتری 
حملات را ادامه دادند و فرانسه نیز در ضد حملات به تکتیک »گریژمان« و سرعت 
»امباپه« دل بسته بود. در دقیقه ۲8 حملات کرواسی ثمر داد و »ایوان پریشیچ« با 

شوتی تماشایی کار را به تساوی کشاند.
در دقیقه 3۶ توپ در محوطه جریمه کرواسی به دست مدافع این تیم برخورد کرد 
و »نستور پیتانا« آرژانتینی پس از استفاده از سیستم ویدئو چک نقطه پنالتی را به 

سود فرانسه نشان داد.

»گریژمان« این ضربه پنالتی را به راحتی تبدیل به گل دوم کرد تا فرانسه نیمه 
نخست را با برتری ۲ بر یک به اتمام برساند.

در ابتدای نیمه دوم، کرواسی برای رسیدن به گل تساوی سراپا حمله شد که خط 
دفاعی منسجم فرانسه به خوبی از دروازه محافظت کرد.

بازیسازی »مودریچ« و »راکیتیچ« و دوندگی بالای »بروزویچ« سبب شد تا این تیم 
در میانه میدان برتری نسبتی برابر ستاره های فرانسه داشته باشد.

پس از دقایقی فرانسه شرایط بهتری در زمین پیدا کرد و در دقیقه ۵9 ضد حمله 
سریع این تیم سبب شد تا »پل پوگبا« با ضربه ای زیبا، گل سوم تیمش را به ثمر 

برساند و خروس ها را در آستانه قهرمانی قرار دهد.
در دقیقه ۶۵ »کلین امباپه« مهاجم جوان فرانسه با شوتی زمینی از پشت محوطه 

جریمه گل چهارم این تیم را به ثمر رساند و سند قهرمانی تیمش را امضاء کرد.
در دقیقه ۶8 اشتباه »هوگو لوریس« دروازه بان و کاپیتان فرانسه سبب شد تا 

»مانژوکیچ« گل دوم کرواسی را به ثمر برساند.
ستاره های فرانسه در ادامه دقایق به خوبی از اندوخته خود محافظت کردند تا 
سوت داور آرژانتینی به نشان برتری 4 بر ۲ فرانسه و قهرمانی خروس ها به صدا 

درآید. 
تیم ملی فوتبال ایران نیز یکی از حاضرین در بیست و یکمین دوره رقابت های جام 

جهانی بود که با چهار امتیاز در گروه دوم به کار خود پایان داد.
تیم ایران برابر مراکش به برتری یک بر صفر رسید، با یک گل مغلوب اسپانیا شد و 

با پرتغال به تساوی یک بر یک رسید.
**قهرمانان ادوار مختلف جام جهانی:

۱930 / اروگوئه- ۱934 / ایتالیا- ۱938 / ایتالیا- ۱9۵0 / اروگوئه- ۱9۵4 / آلمان- 
۱9۵8 / برزیل

 / آلمان- ۱9۷8   / برزیل- ۱9۷4   / انگلیس- ۱9۷0   / برزیل- ۱9۶۶   /  ۱9۶۲
آرژانتین- ۱98۲ / ایتالیا- ۱98۶ / آرژانتین- ۱990 / آلمان- ۱994 / برزیل- ۱998 
/ فرانسه- ۲00۲ / برزیل- ۲00۶ / ایتالیا- ۲0۱0 / اسپانیا- ۲0۱4 / آلمان-۲0۱8 

/ فرانسه 
برزیل با پنج عنوان قهرمانی، پرافتخارترین تیم تاریخ جام جهانی است.

**ترکیب کرواسی:
دانیل سوباسیچ، ورسالیکو، ایوان استرنیچ)پیاتزا(، ایوان پریشیچ، گوران لورن، ایوان 

راکیتیچ، لوکا مودریچ، مارسلو بروزویچ، ماریو مانژوکیچ، آنته ربیچ )کراماریچ( و ویدا
**ترکیب فرانسه:

هوگو لوریس، بنیامین پاوارد، رافائل واران، ساموئل اومتیتی، پل پوگبا، آنتون 
گریژمان، اولیویه ژیرو)نبیل فیر(، کلین امباپه، انگولو کانته)استفان انزونزی(، بلیز 

ماتوئیدی )تولیسو( و هرناندز
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5 علمیوسلامت

چراهنگاممسواکزدنازلثهخونمیآید
اگر در زمان مسواک زدن یا آب کشیدن دهان تان متوجه شدید مسواک یا آب دهان 
تان خونی است، هرگز نباید به این مسأله بی توجه باشید. گاهی غذاهای سفت لثه را 
خراش می دهند اما اگر مسواک یا نخ دندان مرتبا خونی باشد ممکن است علت آن 

مسأله ی مهمی باشد.
در ادامه به ۶ علت اصلی خونریزی لثه و راه های درمان آن می پردازیم.

1- التهاب لثه
وقتی پلاک دندانی )لایه ی نازک مملوء از باکتری که به دندان ها می چسبد( و 
پوسیدگی ناشی از آن باعث تجمع باکتری ها روی دندان می شود، لثه متورم می شود و 
نتیجه ی آن بیماری التهاب لثه است. از آنجایی که این بیماری بدون درد و هیچ نشانه ای 
است، از آن غفلت می شود مگر آنکه متوجه رد خون روی مسواک یا نخ دندان خود شوید.

 این بیماری اگر درمان نشود منجر به بیماری پیرادندانی خواهد شد. بیماری پیرادندانی 
یک بیماری دهانی جدی است که باعث از بین رفتن بافت لثه و از دست دادن دندان 

ها می شود.
خوشبختانه مقابله و جلوگیری از بروز بیماری التهاب لثه امکان پذیر است. در حقیقت 
این بیماری کاملا قابل پیشگیری است. رعایت کامل بهداشت دهان و دندان یعنی استفاده 
از مسواک و نخ دندان برای از بین بردن پلاک های دندانی، به علاوه ی مراجعه ی منظم 
به دندان پزشک برای چکاپ دندان ها، می تواند از خونریزی و التهاب لثه جلوگیری کند.

2- مصرف سیگار
خطر خونریزی لثه در افرادی سیگاری بالاتر است. مصرف سیگار به دلایل مختلفی 
احتمال بروز بیماری پیرادندانی را افزایش می دهد. دودی که از سیگار استنشاق می شود 
مواد سمی ای را روی دندان ها باقی می گذارد که به سختی می توان آن ها را با مسواک 

پاک کرد. این مواد مضر به لثه صدمه می زنند و باعث خونریزی آن می شوند.
به علاوه، در افراد سیگاری سیستم ایمنی بدن واکنش ضعیفی به عفونت ها دارد و بدن 
این افراد در درمان مناسب صدمات جسمانی و اکسیژنی کردن جریان خون دچار مشکل 

است. همه ی این عوامل اثری منفی بر لثه دارند.
۳- رژیم غذایی نامناسب

داشتن یک سبک زندگی سالم مهم ترین راه حفظ سلامتی است. با داشتن یک 
رژیم غذایی متعادل نه تنها از بدنی سالم بلکه از دهان سالمی هم برخوردار خواهید 
بود. به خاطر داشته باشید که هیچ ماده ی غذایی ای قادر نیست معجزه وار سلامتی 
لثه هایتان را حفظ کند و از بیماری های دهانی جلوگیری کند. چنین مواد غذایی ای 

وجود ندارند.
این معجزه تنها از طریق مسواک زدن امکان پذیر است. ترکیبی از رعایت صحیح 
بهداشت دهان و دندان و سلامتی عمومی بدن بهترین روش برای پیشگیری از بیماری 

های دهانی است.
4- تغییرات هورمونی زنان

تغییرات هورمونی زنان در دوران قاعدگی و بارداری می تواند باعث خونریزی لثه شود. 
بعضی زنان در زمان عادت ماهانه ی خود به طور مرتب دچار التهاب لثه می شوند که 
ناشی از تغییرات هورمونی است. تغییرات هورمونی دوران بارداری هم خطر بروز التهاب 

لثه را افزایش می دهد.
اگر تصور می کنید که هورمون های شما علت خونریزی لثه هایتان هستند، از دندان 
پزشک خود بپرسید که چگونه می توانید روتین بهداشت دندانی خود را با این مسأله 

سازگار کنید.
۵- عادت های بد بهداشتی

اگر روتین بهداشتی منظم و درستی برای دهان و دندان خود ندارید مثلا با شدت 
مسواک می زنید، اصلا مسواک نمی زنید و یا از نخ دندان استفاده نمی کنید، عواقب 

ناخوشایندی در انتظار لثه ی شما خواهد بود.
لثه بافت بسیار لطیفی دارد. اگر یک مسواک زبر به لثه هایتان بکشید، دچار التهاب و 
خونریزی خواهند شد. مسواک های نرم گزینه ی بهتری برای لثه و دندان ها هستند اما 

اگر به کل مسواک زدن را فراموش کنید، نوع مسواک تان اهمیتی نخواهد داشت.
انباشت پلاک های دندانی علت اصلی التهاب لثه هستند. دندان پزشکان توصیه می 
کنند دست کم دو بار در روز )صبح و شب( دندان ها را مسواک بزنید و هر روز از نخ دندان 
استفاده کنید. با این کار هم پلاک ها و هم موادغذایی باقیمانده در دهان از بین می روند. 
باکتری های درون پلاک های دندانی از باقیمانده ی مواد غذایی برای تولید اسیدهایی 

استفاده می کنند که بر روی لثه و دندان ها تأثیرگذار هستند.
کربوهیدرات مواد غذایی نشاسته دار و قندی مثل چیپس و شکلات، اگر فورا از بین نرود، 
به مدت طولانی به دندان ها و لثه می چسبد. اگر به چنین مواد غذایی ای علاقه دارید، 
حتما بلافاصله بعد از خوردن آن ها دندان هایتان را مسواک بزنید تا اثرات منفی آن ها بر 

لثه و دندان هایتان را از بین ببرید.
شاید تا به حال برایتان پیش آمده که دندان پزشک تان از شما درباره ی داروهای 
مصرفی جدیدتان بپرسد. بعضی داروهای تجویزی خطر خونریزی لثه را بالا می برند. 

داروهای ضد تشنج مثل دیلانتین می تواند باعث التهاب غیر معمول لثه شود.
بعضی داروهای مخصوص فشار خون و سرکوب کننده ی سیستم ایمنی هم باعث 
التهاب لثه و خونریزی می شوند. برخی دیگر از داروها هم موجب خشک شدن دهان و 
در نتیجه بروز مشکل برای لثه می شوند. بیشتر از 400 نوع دارو وجود دارد که می تواند 
میزان بزاق دهان را تحت تأثیر قرار دهد، مثل آنتی هیستامین ها، داروهای آرامبخش، ضد 
افسردگی و ضد روانپریشی. بزاق دهان برای پاک کردن باقیمانده ی مواد غذایی ضروری 

است و اسید تولیدی باکتری ها که به لثه صدمه می زند را خنثی می کند.
اگر بزاق دهان تان کم شده، لازم است که بهداشت دهانی و دندانی خود را به خوبی 
رعایت کنید چون دهان شما از اثرات سودمند بزاق محروم است. کم آب شدن بدن هم 

می تواند باعث خشک شدن دهان و درنتیجه ی بد بو شدن نفس شما می شود.

چرافشارخونمانبالامیرود؟
فشار خون بالا در کنار مهمترین و شایع ترین بیماری ها از جمله بیماری های قلبی-

عروقی، سکته های مغزی، بیماری های کلیوی و آلزایمر تأثیر زیادی بر سلامت جامعه 
دارد.

فشار خون بالا سومین عامل خطر برای سلامتی و معلولیت در انگلستان است که پس 
از سیگار کشیدن و رژیم غذایی نامناسب سالانه ۲.۱ میلیارد پوند برای این کشور هزینه 

در بر دارد.
فشار خون توسط دو عدد اندازه گیری می شود: فشار سیستولیک، نیرویی است که قلب 
شما خون را در اطراف بدن پمپ می کند و فشار دیاستولیک، مقاومت در برابر جریان 
خون شما در رگ های خونی است. فشارخون ایده آل بین ۶0/90 میلیمتر و 80/۱۲0 

میلیمتر جیوه قرار دارد.
چه چیزی منجر به فشار خون بالا می شود

اینکه چه چیزی موجب فشار خون بالا می شود،همیشه مشخص نیست اما جنبه های 
خاصی از شیوه های زندگی ناسالم می تواند این خطر را افزایش دهند:

.۱ اضافه وزن یا چاقی
.۲ خوردن بیش از حد نمک و نخوردن میوه و سبزیجات به اندازه کافی

.3 تحرک بدنی کم
.4 نوشیدن بیش از حد الکل یا نوشیدنی های کافئین دار

.۵ سیگار کشیدن
.۶ کم خوابی

به غیر ازایجاد تغییر در شیوه زندگی، طیف گسترده ای از داروها نیز وجود دارند که می 
توانند برای درمان فشار خون بالا توسط دکتر تجویز شوند.

فشار خون بالا در میان زنان باردار نیز شایع است. اگر فشار خون در زنان باردار بالا باشد، 
می تواند بر رشد کودک تأثیر بگذارد، بنابراین توصیه می شود که فشار خون زنان باردارا تا 
آنجا که ممکن است بررسی و کنترل شود. فشار خون بالا درطول بارداری احتمال زایمان 

زودرس را بهمراه دارد.
به افراد بالای 40 سال توصیه می شود که فشار خونشان حداقل هر پنج سال یک بار 

بررسی شود.

رئیس انجمن اپتومتری ایران مطرح کرد

سنینغربالگریتنبلیچشمدرکودکان
رئیس انجمن اپتومتری ایران با اشاره به لزوم غربالگری تنبلی چشم کودکان دو بار قبل 
از دوران مدرسه گفت: در سال های اخیر با توجه به پیشگیری های انجام شده، شیوع تنبلی 

چشم کاهش یافته است.
علی میرزاجانی در مورد تنبلی چشم اظهارداشت: به والدین توصیه می کنیم اگر فرزند 
زیر سن مدرسه دارند، حتما یکبار در سه سالگی و یکبار در شش سالگی و بدو ورود به 

مدرسه، توسط یک اپتومتریست یا چشم پزشک معاینه تخصصی شود.
وی افزود: همکاران ما در غربالگری بینایی تلاش می کنند و در سنجش های بینایی با 
دید گرفتن یا با استفاده از دوربین هایی که عکس از چشم می گیرند و بیماری های چشمی 
را غربال می کنند، و این افراد کمک می کنند که آمار اختلالات بینایی در کل کشور پایین 
آید.  رئیس انجمن اپتومتری ایران ادامه داد: تمام غربالگری هایی بینایی توسط دولت ها 
و حکومت ها انجام می شود، برای اینکه شیوع اختلالات بعدی که می خواهد هزینه ایجاد 
کند را کم کند اما هیچ تضمینی به سلامت خود آن فرد نیست و اینجا قطعا بعضی از افراد 
ممکن است مراجعه کنند و تشخیص اشتباه داده شود، به همین توصیه ما این است که 
علاوه بر اینکه افراد در غربالگری های بینایی شرکت می کنند، یکبار هم در سه سالگی و 
یکبار در شش سالگی معاینه تخصصی و کامل چشم توسط اپتومتریست یا چشم پزشک 
انجام شود. میرزاجانی با اشاره به اینکه با این اقدام شیوع اختلالات بعدی چشمی در 
جامعه نیز کاهش می یابد، افزود:آمارهای تنبلی چشم را بهزیستی دقیق اطلاع دارد ولی به 
طورکلی برخی از تحقیقات در استان های مختلف نشان می دهد آمار تنبلی چشم در ایران 
مشابه جهان بوده و در سالهای اخیر با توجه به پیشگیری های انجام شده، شیوع تنبلی 

چشم شبیه کشورهایی است که پیشرفته بوده و تحت کنترلند. 

جنبش مثبتی در سال های اخیر در بین زنان مبنی بر پذیرفتن بدن خود در هر شکل و 
اندازه ای به راه افتاده است، اما هنوز هم اختلالات مربوط به خوردن غذا بیش از حد انتظار 
گسترده است، به طوری که در کشورهای بزرگی همچون ایالات متحده امریکا حدود ۲0 
میلیون زن و ۱0 میلیون مرد یکی از انواع اختلالات خوردن مانند بی اشتهایی )آنورِکسیا( 

و یا نوعی پراشتهایی )بولیمیا( را در بخشی از زندگی خود تجربه کرده یا خواهند کرد.
  اختلال خوردن یک اختلال روانی است که شامل الگوی مداوم رفتارهای ناسالم مربوط 
به خوردن غذا است. افراد مبتلا به اختلالات خوردن احساس آشفتگی شدیدی در مورد 
خوردن دارند. آن ها همچنین ممکن است غذا، وزن و شکل ثابت داشته باشند. زنان دو 
برابر بیشتر از مردان به این اختلال دچار می شوند. در جامعه غربی، لاغری زیاد، موجب 
تحسین و تثبیت جایگاه و ارزش آن ها می شود و با زیبایی و موفقیت برابر است. این فشار 
فرهنگی، اغلب در زنان بیشتر از مردان است. طبق نظر کارشناسان، اختلالات خوردن به 
سه نوع تقسیم بندی شده است. در این مطلب شما را با علائم، روش تشخیص و راه های 

درمانی این سه اختلال آشنا خواهیم کرد:
*بی اشتهایی عصبی

حدود یک درصد از زنان در طول زندگی خود از بی اشتهایی عصبی رنج می برند.
بی اشتهایی عصبی چیست؟ بی اشتهایی عصبی شامل مصرف مواد غذایی بسیار کمتر 
آنچه که بدن برای حفظ تعادل در وزن و وضعیت فیزیکی بدان نیاز دارد، است. مصرف کم 
غذا با اندیشه و احساساتی در جهت حفظ وزن طبیعی بدن انجام می گیرد )مانند صدای 
یک منتقد در ذهنتان که مدام به شما می گوید که به اندازه کافی وزنتان مناسب نیست(، 
حتی اگر در حال حاضر وزن نرمالی داشته باشید. چه کسانی به آن مبتلا می شوند؟ با 
وجود اینکه کم اشتهایی و دیگر اختلالات خوردن معمولاً در نوجوانان و بزرگسالان جوان 
دیده می شود، زنان هنوز هم می توانند در دوران بارداری مبتلا به بی اشتهایی عصبی باشند، 
بنابراین مهم است وقتی که رفتار شما شروع به عبور از قلمرو بالقوه خطرناک می کند، آن 
را تشخیص دهید. علائم هشداردهنده: یک فرد مبتلا به لاغری مفرط، فردی که منکر 
احساس گرسنگی است، فردی که هر بهانه ای برای غذا نخوردن می آورد، فردی که بیش 
از حد ورزش می کند، فرد دچار انزوای اجتماعی و فردی که از غذا خوردن در مقابل عموم 
مردم نگران می شود، می تواند به آنورکسیای عصبی دچار باشد. زمانی که یک فرد از مصرف 
غذا در مکان عمومی جلوگیری می کند و یا نمی تواند از یک تکه کیک تولد و در تعطیلات 
همراه دیگران از غذا خوردن لذت ببرد، موضوع نگران کننده خواهد شد.اخطار: زنان مبتلا 
به بی اشتهایی عصبی، بیشتر دست به خودکشی زده و به اعمال ضدقانونی روی می آورند.
به علت عدم مصرف غذا یا مصرف بسیار کم مواد غذایی، بی اشتهایی عصبی می تواند 
کشنده باشد. علائم فیزیکی و نشانه های انورکسیای عصبی ثابت می کند که این اختلال 
خطرناک است و این بیماری بالاترین میزان مرگ و میر را در بین سایر بیماری های 
بی اشتهایی عصبی  اختلال  است که  دلیل  این  به  این مسئله  داراست.  روانپزشکی 
هورمون ها، سلامت استخوان ها، عملکرد قلب، پوست، مو، تعداد گلبول های قرمز و غیره 

را تحت تأثیر قرار می دهد.
*بولیمیای عصبی

حدود ۱.۵ درصد از زنان در بعضی مواقع در طول زندگی خود از بولیمیا رنج می برند 

و این باعث می شود که تعداد آن ها نسبت به افراد دچار بی اشتهایی کمی بیشتر باشد.
بولیمیا چیست؟ بولیمیای عصبی بخشی از اختلال پرخوری خارج از کنترل و به دنبال 

آن وادار کردن خود به استفراغ و یا استفاده از ملین ها است.
چه کسانی به آن مبتلا می شوند؟ اگرچه محققان به طور خاص نمی دانند چه چیزی 
سبب اختلالات خوردن می شود، اما می دانند که عوامل بیولوژیکی و محیط اطراف نقش 
مهمی ایفا می کنند که باعث می شود اغلب به عنوان رفتارهای معمول رژیم غذایی به نظر 
می رسند. هنگامی که فرد به پرخوری عصبی دچار می شود، معمولاً تلاش اولیه برای 
کنترل خوردن یا کاهش وزن صورت می گیرد. اما در افرادی که مبتلا به بولیمیای عصبی 
هستند، این حالت به طور نامحدودی در نهایت منجر به غذا خوردن غیرقابل کنترل و پس 

از آن یک تلاش فریبنده برای "خنثی کردن" غذاهای خورده شده می شود.
علائم هشدار دهنده: افراد مبتلا به پرخوری عصبی معمولاً دارای وزن متوسط یا حتی 
دارای اضافه وزن هستند. برخی از رایج ترین نشانه ها عبارتند از مشکلات دندانی، غدد 
متورم در گردن و فک و پینه هایی در پشت دست ها که ناشی از استفراغ عمدی است. 
دیگر علائم هشداردهنده شامل کنار گذاشتن وعده های غذایی، ناپدید شدن پس از مصرف 
غذا، مخفی کردن غذاها در مکان های عجیب و غریب، نوسانات قابل مشاهده وزنی و یا 

حتی آسیب رساندن به خود.
*اختلال پرخوری غیرقابل کنترل

این اختلال، شایع ترین اختلال مربوط به خوردن است و حدود 3.۵ درصد از زنان این 
مشکل را در طول زندگی خود تجربه می کنند.

اختلال پرخوری غیرقابل کنترل چیست؟ طی این اختلال فرد قادر به کنترل غذا 
خوردن خود نیست که اصلًا شرایط مناسبی به نظر نمی رسد و گاهی او را ناچار به سفارش 
غذا در نیمه های شب می کند. طی این اختلال فرد احساس خوبی از غذا خوردن تجربه 
نمی کند اما برخلاف بولیمیا خود را وادار به انجام کارهایی مانند استفراغ نخواهد کرد. چه 
کسانی به این اختلال دچار می شوند؟ افراد مبتلا به اختلال پرخوری معمولاً دارای اضافه 
وزن یا حتی چاقی هستند، اما افراد دارای وزن طبیعی نیز از آن رنج می برند. اغلب موارد 
دیگر مربوط به افراد دچار مسائل مربوط به روان است، زیرا پرخوری می تواند به عنوان راهی 

برای مقابله با سایر احساسات مانند افسردگی، اضطراب یا استرس باشد.
علائم هشداردهنده: بعضی از نشانه های اختلال پرخوری غذا عبارتند از غذا خوردن در 
خفا، پنهان کردن غذا یا پخت غذا، خوردن سریع تر از حد معمول و خوردن غذا در هنگام 
ناراحتی.  همانند سایر اختلالات خوردن، فرد مبتلا به اختلال پرخوری ممکن است گرفتار 
غذا و وزن شود که بر توانایی آن ها در تمرکز بر چیزهای دیگر مانند روابط و تعاملات 

اجتماعی تأثیر می گذارد. 
*اختلالات مربوط به خوردن چگونه درمان می شوند؟

برای هر نوع اختلال، درمان ها به منظور تغییر رفتار افراد مبتلا به اختلال، به طور متداول 
از طریق روش هایی مانند درمان رفتاری - شناختی همراه با متخصص تغذیه و مراقبت های 
پزشک طراحی شده اند. اگر این روش های درمانی کارآمد نبودند، ممکن است بعضی از 
بیماران نیاز به درمان ۲4 ساعته یعنی بستری شدن داشته باشند، جایی که آن ها تحت 

نظارت قرار می گیرند و دوباره به رفتارهای خوردن طبیعی باز می گردند.

اینافرادهرگزخربزهنخورند!
خوردن خربزه برای همه توصیه نمی شود، اگر میخواهید بدانید شما هم از آن دسته از 

افراد هستید که نباید خربزه بخورند این مقاله را بخوانید.
خربزه میوه ای خنک کننده است که بعد از یک روز گرم تابستانی خوردن آن خالی 
از لطف نیست ولی این میوه نیز همانند میوه های دیگر برای عده ای خاص ممنوع می 
باشد. یک کاشناس تغذیه گفت: دیابتی ها و مبتلایان به اضافه وزن از مصرف زیاد خربزه 
خودداری کنند.  علیرضا ابوالفضلی افزود: خوردن خربزه، مثانه را پاک و سنگ مثانه را آب 
می کند و ادرار را افزایش می دهد اما دیابتی ها و مبتلایان به اضافه وزن باید از مصرف زیاد 
آن خودداری کنند. وی اظهار داشت: قند موجود در خربزه از نوع گلوکز و لولوز بوده فورا 
جذب خون شده و به همین سبب باعث بالا رفتن سریع قند خون می شود. لذا مبتلایان به 
دیابت و افراد دارای اضافه وزن باید در مصرف آن دقت بیشتری داشته باشند.وی در عین 
حال تصریح کرد: خربزه دارای ویتامینA است، از این رو در ترمیم و تجدید سلول های 
بدن نقش دارد. علیرضا ابوالفضلی خاطرنشان کرد: خربزه با داشتن خاصیت ادرارآور بودن 
در درمان بیماری های سنگ کلیه و مثانه مفید است. این کارشناس تغذیه با اشاره به اینکه 
خربزه سرشار از ویتامین های A ،D و C و سلولز است، گفت: خربزه به علت دارا بودن 
خاصیت ملیّن، برای معالجه یبوست تجویز می شود. وی هشدار داد: مصرف زیاد خربزه 

باعث نفخ می شود، در نتیجه در ناحیه معده و روده ایجاد درد می کند.

عوارضعجیبچایشیرین
اگر از طرفداران چای شیرین در صبحانه هستید، بهتر است این مطلب را از دست ندهید.

یکی از لذت های همیشگی صبحانه برای ما ایرانی ها، نوشیدن چای شیرین همراه با 
صبحانه بخصوص پنیر و گردو است. اما باید بدانی زیاده روی در مصرف چای شیرین می 
تواند صدمات جدی به سلامتمان وارد کند. در این مطلب شما را با خطرات چای شیرین 

برای سلامتی آشنا می کنیم.
*خطر چای شیرین برای سلامتی

درست است که چای شیرین در وعده صبحانه مزه خوب و دلچسبی دارد اما شکر برای 
مغزتان مفید نیست و سلامت شما را تهدید می کند.همچنین شکر همراه با چای می 
تواند سلامت دندان ها و کبد را به خطر بیاندازد و وزن را بالا ببرد.بررسی ها نشان می 
دهند مصرف مداوم شکر در وعده صبحانه روی عملکرد مغز هم تاثیر گذاشته و کارایی 
آن را کاهش می دهد و دانشمندان در این زمینه پژوهش های مختلفی را انجام داده اند. 
گفتنی است آن دسته از رژیم های غذایی که فقط شامل قند و "فروکتوز" هستند فعالیت 
های مغز را تحت تاثیر قرار می دهند چون توانایی انسولین را برای کمک به سلول های 
مغز مختل می کند.قند فروکتوز در میوه ها نیز یافت می شود اما قند آن برای بدن مشکل 
زا نیست و مشکل زمانی ایجاد می شود که شکر همراه با نوشیدنی های داغ به ویژه در 
وعده صبحانه مصرف شود و متخصصان توصیه می کنند برای سلامت تان مصرف شکر 
را محدود کنید و به جای آن از "اسید های چرب امگا 3" در وعده صبحانه استفاده کنید 

زیرا مصرفشان باعث افزایش هوش و حواس می شود.
 

چرادارومثلنقلونباتشدهاست؟
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی ارومیه گفت: سهل الوصول بودن دسترسی به 
دارو از علل اصلی مصرف خودسرانه دارو است. جلال غفارزاده افزود: علل مصرف خودسرانه 
دارو سهل الوصول بودن دسترسی به دارو و پایین بودن قیمت آزاد دارو در مقایسه با 
قیمت بیمه ای آن است.  غفارزاده با تاکید به اینکه در آذربایجان غربی همچون کل کشور 
سرانه مصرف بی رویه دارو بالاست تصریح کرد: مصرف خودسرانه دارو باعث بروز بیماری 
های گوارشی، کبدی، کلیوی و مسمومیت و عوارض جبران ناپذیر می گردد. وی با اشاره 
به اینکه مصرف بی رویه و نادرست انواع آنتی بیوتیک می تواند مقاومت دارویی دربدن 
ایجاد کند خاطرنشان کرد: هر آنتی بیوتیک برای مبارزه بایک نوع بیماری کاربرد دارد و 
درصورت مصرف خودسرانه آنتی بیوتیک می تواند منجر به بروز مقاومت و حتی مرگ 
شود. معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی ارومیه درخصوص اقبال عمومی برای 
استفاده از داروهای گیاهی اظهار کرد: پایه واساس ساخت برخی داروهای شیمیایی نیز 
گیاهان دارویی بوده لیکن تصور غیرمضربودن داروهای گیاهی و اثربخشی قطعی آنها بدون 
نیازبه طب جدید و داروهای غیرگیاهی غیر اصولی است. غفارزاده ادامه داد: فروش اقلام 
دارویی بدون نسخه فقط درخصوص داروهای OTC که لیست آن توسط وزارت بهداشت 
اعلام می گردد، مجاز بوده و آگاه سازی و فرهنگ سازی در بین شهروندان می تواند در کم 

کردن مصرف خودسرانه و بی رویه دارو جلوگیری کند.

بی اشتهایی و پرخوری عصبی

علائم هشداردهنده اختلالات
 مربوط به خوردن

نانوفتوکاتالیست ها با اسپری شدن روی صندلی ها 
و پنجره های خط ۶ مترو شهر بیجینگ، کیفیت هوا 
را در داخل مترو کنترل کرده و 80 درصد باکتری ها 

را از بین خواهند برد. 
شهر بیجینگ استفاده از نانوفتوکاتالیست ها برای 
حذف باکتری و بوی بد از متروهای پر ازدحام و 

شلوغ را آغاز کرد.
لیو چانگ از مدیران متروی شهر بیجینگ معتقد 
است که نانوفتوکاتالیست ها توسط پرسنل این مترو 
اسپری  قطارها  پنجره های  و  روی صندلی، سقف 
انتظار  و  شده  آغاز  ژوئن  ماه  از  کار  این  می شود. 
می رود تا ۶4 قطار در خط ۶ مترو این شرکت به این 

کاتالیست ها مجهز شوند.
فتوکاتالیست ها می توانند با استفاده از نور، واکنشی 
را کاتالیز کنند. این کار مشابه فرآیندی است که در 
کلروفیل گیاه روی می دهد. در گیاهان، کلروفیل با 

جذب نور خورشید و دی اکسید کربن اقدام به تولید 
اکسیژن و گلوکز می کند.

نانوفتوکاتالیست ها  نانو،  فناوری   از  استفاده  با 
ساخته می شوند که بی رنگ و بی بو بوده و قادرند 
ترکیباتی نظیر تولوئن و فرمالدئید را تجزیه کنند؛ این 
ترکیبات می توانند سرطان زا باشند. در حال حاضر از 
فتوکاتالیست ها برای تصفیه ی هوا در ساختمان ها و 

خودروها استفاده می شود.
خط ۶ مترو شهر بیجینگ روزانه میزبان تقریباً 
یک میلیون مسافر است که این مسافران از شرق به 
غرب جابه جا می شوند. در این بین ۲۶ ایستگاه و ۶ 

ایستگاه جابه جایی خط وجود دارد.
بیشتر  مترو  در  نامطبوع  بوی  دما،  افزایش  با 
می شود. منشاء این بوها می تواند تعریق باشد که 
را در پی داشته است. در حال  نارضایتی مسافران 
حاضر سامانه های خنک کننده مترو امکان زدایش 

بوی بد را ندارند.
از  استفاده  که  داده  نشان  مختلف  بررسی های 
فتوکاتالیست ها می تواند هوای داخل مترو را بهبود و 
میزان باکتری ها را 80 درصد کاهش دهد. براساس 
اظهارات لیو، این فتوکاتالیست ها می توانند تا سه ماه 
مؤثر باشند. قرار است در آینده ی نزدیک این روش 

برای خطوط دیگر نیز استفاده شود.

محققان روشی نوین برای تامین سوخت، آب و هوای مورد نیاز فضانوردان برای 
سفر به اعماق فضا یافته اند. در این روش مولکول های آب به اکسیژن و سوخت 

هیدروژن تبدیل می شود.
 تحقیق جدید نشان می دهد دانشمندان راه حل یکی از چالش برانگیزترین 
موانع سفر به اعماق فضا را یافته اند.  راه حل آنان تامین سوخت، هوا و آب کافی 
برای این سفر  را تضمین می کند . روش پیشنهادی آنها شامل فوتو کاتالیزوهایی 

است که می تواند مولکول های آب را از هم جدا یا دوباره ترکیب کند.
در شیمی، فرایند فوتوکاتالیز، شتاب واکنش نور در حضور کاتالیزور است. به 

عبارت دیگر در این فرایند  نور توسط یک بستر جذب  می شود.
تهی بودن فضا و فاصله بسیار زیاد یک چالش بزرگ و مهم برای سفر به اعماق 
فضا است. زیرا فضانوردان باید تمام مایحتاج خود را همراه ببرند یا آنکه آنها را 
طی مسیر تهیه کنند. از سوی دیگر تامین مواد اساسی مانند سوخت، آب و هوای 
قابل تنفس را به سختی می توان تضمین کرد زیرا هر اونس وزن بار اضافی در 

فضاپیما باید محافظت شود.
درهمین راستا محققان انستیتو فناوری کالیفرنیا، Free University  برلین 
و سازمان فضایی اروپا تحقیقاتی انجام داده اند. آب از اتم های هیدروژن و 
اکسیژن تشکیل شده است. این عناصر را می توان برای تولید سوخت و تنفس 
استفاده کرد. اما جداکردن مولکول های آب و تبدیل آن به این عناصر کار 
سختی است. برای این منظور از دو روش می توان استفاده کرد که هر دو 
نیازمند الکتریسیته است. برای ترکیب و تجزیه مولکول آب دو روش وجود دارد 

که نیازمند الکتریسیته است.
روش نخست همان الکترولیز  است که در زمین استفاده می شود و هیدروژن 
را برای سلول سوختی فراهم می کند.  اما به گفته چارلز دانهیل از دانشگاه 
اسوانسی می توان از آب به عنوان سوخت موشک و حمل و نقل در فضا استفاده 

کرد که ایمن تر از حمل مواد قابل انفجار است.
روش دوم اما جالب تر و شامل فتوکاتالیست ها است. فوتو کاتالیزور ها سبب 

می شوند فوتون های نورجذب یک ماده نیمه رسانا شوند که میان آب قرار 
دارد. الکتریسیته موجود در فوتون سبب می شود الکترون مولکول های آب از 
آن خارج شود. به این ترتیب الکترون آزاد شده و می تواند با پروتون مولکول 
های دیگر واکنش کند. در این زمان یک الکترون و پروتون )از اتمی دیگر( یک 
اتم جداگانه تشکیل می دهند که هیدروژن است. هنگامیکه اتم هیدروژن از 
مولکول آب جدا می شود، دو اتم اکسیژن از خود به جا می گذارد که اکسیژن 

قابل تنفس است.
 جالب آنکه این فرایند را می توان معکوس کرد و از مولکول های هوا و سوخت 

هیدروژن، آب به وجود آورد.
این بدان معناست که تمام این موارد را می توان برای مصارف مختلف بازیافت 
کرد و نیازهای فضاپیما را برطرف کرد. از سوی دیگر سه ماده مورد نیاز را می 
توان به شکل آب ذخیره کرد. علاوه برآن تجهیزات مورد نیاز برای فوتو کاتالیست 

سبکتر و کوچکتر از تجهیزات الکترولیز است.
محققان الکتریسته مورد نیاز برای انجام این فرایند را به وسیله سلول های 

خورشیدی فراهم می کنند.

محققان کشور موفق به طراحی رباتی شدند که 
در زمان رخ دادن سانحه در تونل های بین شهری 

امدادرسانی را سرعت می بخشد.
رسان  امداد  »ربات  مخترع  راد  کاظمی  محمد 
تونل« اظهار کرد: این ربات مجهز به سیستم کنترل 
از راه دور است و از مسافت های طولانی نیز می توان 

آن را کنترل کرد.
وی با بیان اینکه تنها کاربرد این ربات مربوط به 
تصادفات و سوانح جاده ای است، گفت: خصوصا در 
تونل های بین شهری که امکان امداد رسانی هوایی 

نیز وجود ندارد.

کاظمی راد ادامه داد: بنابراین زمانی که سانحه ای 
در تونل های بین شهری رخ می دهد و دسترسی 
به حادثه دشوار می شود با استفاده از این ربات می 
توان به سرعت برای امداد رسانی به محل حادثه 
رسید و با استفاده از امکانات ترافیک ایجاد شده را 
رفع کرد تا در صورت نیاز امبولانس به سرعت به 

محل برسد.
این مخترع با اشاره به امکانات این ربات گفت: 
این ربات با امکاناتی همچون پودر خشک و وجود 
co۲ آتش را خاموش می کند همچنین در بالای آن 
جرثقیلی تعبیه شده است تا ماشین حادثه را جابه 

جا کند. همچنین به کارگیری دوربین های حساس 
به حرارت و با وضوح بالا از دیگر امکانات این ربات 
است.  وی درباره تجاری سازی این اختراع عنوان 
کرد: تنها یک نمونه از این ربات را طراحی کردم 
انجام  این اختراع  بر روی  و هنوز سرمایه گذاری 
نشده است شاید احساس نیازی در این زمینه وجود 
ندارد  در صورتی که این ربات بسیار کاربردی است 
و علاوه بر رسیدن سریع به محل حادثه به علت 
مدل طراحی اش می تواند در رفع ترافیک تاثیر گذار 
باشد. این اختراع با پشتیبانی صندوق حمایت از 
فناوران و پژوهشگران معاونت علمی ثبت شده است.

کنترلباکتریوبویبدهوایمتروبافناورینانو

رباتامدادرسانتونلهایبینشهریاختراعشد

"هوندا"خودرویالکتریکیمیسازد

شرکت "هوندا"، با کمک فناوری چاپ سه بعدی، نوعی خودروی الکتریکی تولید 
کرده است.

 شرکت ژاپنی "هوندا" )Honda(، یک خودروی الکتریکی ابداع کرده که به طور 
کامل از پنل های چاپ سه بعدی ساخته شده است.

 )Kabuku( "هوندا برای ساخت بدنه این وسیله نقلیه، با شرکت فناوری "کابوکو
همکاری کرده است. این خودروی کوچک، یک موتور الکتریکی دارد و اندازه و 
طراحی آن، شبیه به خودروی " توئیزی" )Twizy( شرکت رنو است. در طراحی 
این وسیله نقلیه، یک فضای مخصوص بار، جایگزین صندلی مسافر شده و بدین 
ترتیب، این خودرو تک سرنشین است. اسکلت این خودرو، بسیار سبک طراحی 
شده تا وزن آن را کاهش دهد و بیشتر بدنه خودرو نیز با چاپ سه بعدی ساخته 
شده است. سازندگان معتقدند که فرآیند چاپ سه بعدی، هزینه و زمان تولید 
محصول را کاهش می دهد و مناسب تولید انبوه خواهد بود. با کمک روش چاپ 

سه بعدی، می توان اجزای قابل تعویض خودرو را به سرعت تولید کرد.
طراحی این خودرو در اندازه کوچک، نشان می دهد که محدوده استفاده از این 
وسیله، سفرهای محلی خواهد بود. سازندگان، محدوده خاصی را برای استفاده 
از خودروی الکتریکی مشخص نکرده اند اما متذکر شدند که این خودرو برای 
سفرهای کوتاه در مسافت تقریبا 80 کیلومتر طراحی شده است. نهایت سرعت 
این وسیله، 43 مایل بر ساعت است و شارژ آن، حدود 3 تا ۷ ساعت طول می کشد.

اگرچه در حال حاضر، تنها یک نمونه از این خودروی کوچک تولید شده است 
اما سازندگان، ایده تولید انبوه آن را در سر دارند.

شارژسریعگوشیهایهواویتنهادر3۰ثانیه
شارژ کردن باتری گوشی های مختلف همیشه یک چالش جدی برای کاربران 

بوده، زیرا در بسیاری از موارد شارژ این باتری ها به سرعت خالی می شود.
فناوری شارژ سریع که توسط برخی شرکت های سازنده گوشی معرفی شده، 
مشکل یادشده را تا حدی برطرف کرده است. شرکت اپل با عرضه گوشی های 
آیفون 8 و آیفون ایکس این فناوری را برای اولین بار در تولیدات خود به کار برد 
و مدعی شد خدمات یادشده را با کیفیت بسیار بالایی ارائه می کند. این شرکت 
می گوید در آینده سرعت و کیفیت خدمات شارژ سریع خود را باز هم افزایش 
خواهد داد. در این میان هواوی به رقیبی بسیار جدی برای اپل مبدل شده است. 
این شرکت می گوید آداپتوری را برای شارژ بی سیم ابداع کرده که محصولات 
مشابه اپل را به حاشیه می راند و می تواند با آن رقابتی جدی داشته است. یکی از 
آداپتورهای شارژ سریع هواوی که به تازگی مجوزهای لازم برای استفاده را دریافت 
کرده ۱0 ولتی و 4 آمپری است و می تواند در عرض 30 ثانیه بخش قابل توجهی 
از باتری یک گوشی را شارژ کند. البته این شرکت در این زمینه توضیحات دقیق 
تری ارائه نکرده است. انتظار می رود هواوی برای اولین بار همزمان با عرضه گوشی 
Mate ۲0 از این فناوری شارژ سریع رونمایی کند. در همین حال شرکت چینی 
اوپو هم در حال کار بر روی فناوری تازه ای است که شارژ کامل یک باتری 3400 

میلی آمپری را در تنها 3۵ دقیقه ممکن می کند.

آبجایگزینسوختموشکمیشود
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در گفت و گو با کارشناسان اجتماعی مطرح شد:

خشونت علیه زنان؛ بسترساز ناهنجاری های اجتماعی 

بروز خشونت های گوناگون علیه زنان به آسیب های اجتماعی فراوانی منجر می 
شود. پدیده ای که ریشه در ناهنجاری های اخلاقی و فرهنگی در اجتماع دارد و 
ارتقای دانش و آگاهی زنان نسبت به حقوق خویش می تواند به عنوان نخستین 

گام در مبارزه با خشونت علیه این قشر باشد. 
خشونت علیه زنان به عنوان آسیبی اجتماعی و موضوعی پیچیده به شمار می 
رود که سلامت جامعه و به خصوص نهاد خانواده را تهدید می کند، این پدیده 
ناهنجار، تحقق امنیت روانی افراد را دچار اختلال کرده و ارتقای شاخص های 
توسعه پایدار را در اجتماع با دشواری مواجه می سازد. از همین رو ایجاد امنیت 
و مصونیت از تعرض برای بانوان از جمله مهمترین وظایف مسوولان و متولیان 

امر محسوب می شود.
حس امنیت اجتماعی برای زنان به مفهوم دارا بودن آرامش و آسودگی خاطر 
در عرصه های مختلفی چون خانواده، نقش اجتماعی کار، درآمد و مشارکت 

سیاسی است.
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا به منظور واکاوی این پدیده اجتماعی با »مجید 
ابهری« متخصص رفتارشناسی اجتماعی، بنیانگذار آسیب شناسی اجتماعی در 
ایران و عضو هیات علمی دانشگاه تهران به گفت وگو پرداخته است. در ادامه این 

گفت وگو می خوانیم:
*انواع خشونت ها علیه زنان 

خشونت از نگاه رفتارشناسی به مفهوم انجام رفتارهای غیرمنطقی، آزاردهنده و 
خارج از چارچوب اخلاقی است که ارتکاب آن در ارتباط با بانوان انواع مختلفی 
را در برمی گیرد. این خشونت ها شامل خشونت کلامی، عاطفی، فیزیکی و 

اقتصادی است.
خشونت کلامی به استفاده از کلمات و عبارت های نامناسب و دور از شان 
انسانی و اخلاقی اطلاق و خشونت عاطفی شامل محروم کردن از روابط عاطفی 
و محبت می شود و اما خشونت فیزیکی به معنای برخوردهای فیزیکی، ضرب 
و شتم، آزارهای جسمانی است و در مضیقه قرار دادن زنان به لحاظ اقتصادی را 
خشونت اقتصادی می گویند. از مهمترین خشونت های رایج در خانواده ها و در 
روابط زناشویی خشونت کلامی و فیزیکی به شمار می رود که گاهی به مرگ یا 

نقص عضو زنان منجر می شود.
* معضلات بی شمار اجتماعی؛ ارمغان رواج خشونت علیه زنان

خشونت خانگی، به ویژه در میان زوج ها از جمله مهمترین معضل های اجتماعی 
معاصر به شمار می رود که به جدایی و بحران های گوناگونی منتهی می شود و آثار 
نامطلوبی را بر فرزندان حتی در دوران جنینی برجای می گذارد. احساس پوچی 
و بدبینی، اختلالات روانی، کاهش احساس امنیت، افزایش خشونت در جامعه، 
اختلال در هویت و کاهش عزت نفس و گرایش به اعتیاد را می توان از جمله این 

آسیب ها به شمار آورد.
خشونت علیه همسران در فرزندان باعث ایجاد اضطراب، استرس، افسردگی، 
ترک تحصیل، خانه گریزی و مدرسه گریزی می شود و آنها خشن و به دور از 

معیارهای معنوی پرورش می یابند.
*ارتقای سطح فرهنگ و آموزش مهارت ها؛ عاملی موثر در کاهش خشونت ها

فضای خانوادگی نیز به مانند هر نهاد اجتماعی دیگر از گونه ای تقسیم کار 
برخوردار است که نظم و آرایش امور را تعیین می کند. زمانی که توازن کافی 
میان اختیارات و توانایی ها میان زوج ها وجود نداشته باشد، امکان بروز شرایط 
بهره کشانه و مخرب افزایش می یابد. ارتقای آگاهی  و یاری گرفتن از مشاوران و 

روان شناسان می تواند در این میان بسیار راهگشا باشد. 

بالا بردن سطح فرهنگ خانوادگی، آموزش شیوه برقراری تفاهم، مهارت کنترل 
خشم و هیجان های رفتاری به وسیله خانواده ها مراکز آموزشی و رسانه ها و 
همچنین تصویب و تشدید قانون های همسرآزاری به عنوان اهرم های موثر در 

پیشگیری و کاهش خشونت در جامعه محسوب می شود. 
* ضرورت نهادینه ساختن فرهنگ پرهیز از خشونت

از مهمترین عوامل افزایش خشونت در جامعه، می توان به فیلم های ماهواره ای 
به عنوان عوامل روانی اشاره کرد و از دلایل محیطی باید از آلودگی های صوتی، 
تنفسی، بیکاری، تورم و گرانی نام برد. برای غلبه بر این مشکل می بایست که با 
تغییر و تحول در سرفصل های آموزشی، مهارت های زندگی را به دانش آموزان 
آموخت و این مفاهیم را در میان نسل جوان نهادینه کرد. این آموزش ها و فرهنگ 
سازی ها ابتدا بایستی در ارتباط با مردان صورت پذیرد و سپس به طور عمومی و 
از طریق رسانه ها در جامعه نهادینه سازی شود تا بانوان با آشنایی نسبت به حقوق 
خود، از تضییع حقوق خویش جلوگیری کنند.  همچنین در این ارتباط نظر »امان 
الله قرایی مقدم« آسیب شناس اجتماعی و عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی را 

نیز جویا شده ایم . متن این گفت وگو در ادامه آمده است:
 * زنان و امنیت اجتماعی

هرگونه آزار جسمی، روحی، اقتصادی و فرهنگی علیه زنان را خشونت می 
نامند. برخی مطالب کتاب های درسی، تصاویر و اشعار، زن را موجودی خدمت 
گزار به مرد معرفی می کند و به تصویر می کشد و همچنین برخی از محدودیت 
و محرومیت ها برای بانوان از جمله حضور نیافتن در بانوان در ورزشگاه ها و 
همچنین برخی قوانین تبعیض آمیز مشکلات بی شماری را در مسیر پیشرفت 
این قشر از جامعه ایجاد می کند.  متاسفانه در برخی خانواده ها مردان اجازه 
مداخله در امور و تصمیم گیری های درون خانه را به همسران خویش نمی دهند و 
معمولا بانوان از حقوق فردی و قدرت تصمیم گیری محروم هستند. برپایه برخی 
از این باورها، زنان حتی اگر داخل خانه مورد خشونت قرار بگیرند، نباید اعتراضی 
بکنند، این در حالی است که تحقیر و حتی کم توجهی به کودکان از طرف والدین 

به عنوان خشونت محسوب می شود.
 *نقش رسانه ها در رویارویی با ترویج خشونت علیه زنان

رسانه های جمعی شامل نوشتاری، تصویری و صوتی در زمینه مبارزه با خشونت 
علیه زنان نقشی اساسی دارند. این رسانه ها می توانند با آموزش و فرهنگ سازی 
با این معضل اجتماعی مقابله کنند یا آنکه به صورت ناخواسته آن را عادی جلوه 
دهند به عنوان مثال در برخی از سریال ها و فیلم ها تنبیه زنان به وسیله مردان به 
تصویر  کشیده می شود که این مساله سبب عادی شدن و ترویج این رفتار ناپسند 

در جامعه خواهد شد.
 * راهکارهای کاهش خشونت علیه بانوان

اصلاح فرهنگ و قانون، راهکار تحقق کاهش خشونت علیه بانوان است. در 
حال حاضر اصلاح فرهنگی از راه هایی مانند آموزش و پرورش به آرامی در حال 
صورت گرفتن است.  همسرآزاری یا خشونت علیه بانوان، گرچه ریشه تاریخی 
دارد اما به مفهوم پدیده ای اجتماعی بنابر ملاحظه های فرهنگی، تا سال های 
گذشته، چندان مورد توجه نبود و آشکار نمی شد زیرا بانوان به دلایل متعددی 
چون خجالت، ترس، حفظ آبرو و حیثیت، ترس از جدایی و طلاق، بی سرپرست 
ماندن فرزندان، شرمساری، سرشکستگی و سرزنش اطرافیان و مردم خشونت و 
بدرفتاری شوهر را ابراز نمی کردند.   اکنون نیز تا زمانی که موارد حاد خشونت 
خانوادگی در مطبوعات انعکاس پیدا نکند و برملا نشود و به مواردی چون قتل، 
آسیب های جسمی و جنسی جبران ناپذیر منجر نشود، مورد توجه قرار نمی گیرد.

اجتماعی6

آیت الله  مسعودی خمینی تاکید کرد

ضرورتتوسعهامکاناترفاهیاطرافحرم
حضرتمعصومه)س(

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم امکانات رفاهی موجود برای زائران حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( را ناکافی دانست.

آیت الله علی اکبر مسعودی خمینی ضمن تبریک فرارسیدن سالروز میلاد فاطمه 
معصومه)س( با اشاره به اینکه ترویج فرهنگ اهل بیت)ع( فقط کارهای فرهنگی نیست 
بلکه با اقدامات عمرانی هم ممکن است، اظهار داشت: در شهر قم درباره حضرت 
معصومه)س( کارهایی انجام شده که چند نوع است. بخشی از کارها نوشتاری و 
فرهنگی در قالب کتاب و مجله بوده و بخشی هم کارهای بارگاهی و صحن سازی است. 

این ها هم تا اندازه ای خوب است اما زیاده روی در این اقدامات خیر.
وی افزود: به عنوان مثال اینکه در یک روز 300 میلیون تومان پول خرج کنیم و بنر 
بسازیم چندان مورد رضایت مردم نیست. گاهی با یکی دو بنر می شود پیام را انتقال 
داد اما اگر مسجدی یا حسینیه ای ساختیم یا کاری برای رفاه مردم انجام دادیم این 

مثبت است.
تولیت سابق آستانه حضرت معصومه)س( اضافه کرد: زوار در قم نخستین چیزی که 

می خواهند جای تمیزی برای وضو گرفتن و استراحت در جوار حضرت است.
وی با بیان اینکه هنوز جای رفت و آمد و نماز و استراحت برای زائران در قم کم است، 
ادامه داد: در اطراف حرم فضایی که تخریب شده باید برای رفاه زائر ساخته شود و در 
اختیار آنان قرار بگیرد. آیت الله مسعودی خمینی به دیگران مؤلفه های جذب مخاطب 
اشاره کرد و افزود: رفتار انسان ها و کسانی که در حرم حضرت معصومه)س( هستند 
نباید رفتاری باشد که زننده باشد و از روی خودنمایی باشد. ارشاد اخلاقی در حرم مطهر 

هم باید به روشی باشد که مردم بپسندند.
وی با تأکید بر اینکه در انتخاب ائمه جماعات و سخنرانان باید دقت بسیاری شود، 
گفت: سخنرانی ها باید بسیار مورد توجه باشد تا افرادی که صحبت می کنند مؤثر و با 
دقت باشد. عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اظهار کرد: کارهایی که تا امروز برای 
شناساندن شخصیت حضرت معصومه)س( انجام شده نه به طور کلی بی اثر بوده و نه 

می شود گفت که تمام کاری که انجام شده مؤثر بوده است.
وی با اشاره به اینکه در عرصه فرهنگسازی نیاز به دقت و تلاش بیشتری هست، ادامه 

داد: اقداماتی که درباره حضرت معصومه)س( انجام شده باید قوی تر شود.
آیت الله مسعودی خمینی گفت: اوضاع فرهنگی ما امروز اوضاع نا به سامانی است 
حضرت  شخصیت  تبیین  می دهند.  نشر  بسیار  اسلام  خلاف  محتوای  دیگران  و 
معصومه)س( اگر امروز اتفاق بیفتد بدون شک در میان زنان و دختران جامعه ما اثر 

مطلوبی دارد و چاره بخشی از نابسامانی ها خواهد بود.

مدیرکل بهزیستی استان قم :

۹درصدجمعیتاستانقمسالمندهستند
مدیرکل بهزیستی استان قم با تأکید بر توسعه خدمات اجتماعی سازمان بهزیستی از 

افتتاح پایگاه اورژانس اجتماعی در منطقه پردیسان خبر داد.
رضا سلیقه در نشست خبری که به مناسبت هفته بهزیستی پیش از ظهر یکشنبه در 
سالن جلسات اداره کل بهزیستی استان قم برگزار شد، به تأکید بهزیستی بر خدمات 
اجتماعی در سال های اخیر اشاره و اظهار کرد: در روزهای پیش رو پایگاه اورژانس 
اجتماعی پردیسان راه اندازی می شود تا متقاضیان در محدوده پردیسان بتوانند با سرعت 

بیشتری از خدمات اورژانس اجتماعی بهره مند شوند.
وی بخش جعفریه را به عنوان مکان پیش بینی شده سومین پایگاه اورژانس اجتماعی 
قم نام برد و افزود: ساکنان این مناطق در حال حاضر نیز می توانند با شماره ۱۲3 تماس 
گرفته و از خدمات اورژانس اجتماعی بهره مند شوند اما با راه اندازی پایگاه اجتماعی 
این خدمات سریع تر و با کیفیت بیشتری ارائه خواهد شد. مدیرکل بهزیستی استان 
قم از برگزاری همایش روز دختر در روز پنجشنبه هفته جاری هم خبر داد و تصریح 
کرد: در این همایش از دختران مراکز بهزیستی تقدیر خواهد شد و همچنین دیدار با 
خانواده های ایثارگران حوزه بهزیستی و غبارروبی مزار شهدا نیز از دیگر برنامه های هفته 
بهزیستی است. وی سازمان بهزیستی را یک سازمان صرف حمایتی ندانسته و تأکید 
کرد: در سال های اخیر با توجه به رشد آسیب های اجتماعی بعد اجتماعی بهزیستی 
پررنگ تر شده است، در بندهای ۵۷ و ۵8 برنامه ششم توسعه نیز بر این موضوع تأکید 

شده و سازمان بهزیستی متولی آسیب های اجتماعی شناخته شده است.
سلیقه با اشاره به افراد تحت حمایت بهزیستی در استان قم این آمار را رو به افزایش 
خواند و گفت: ۲۲ هزار معلول و 3 هزار زن سرپرست خانوار تحت حمایت بهزیستی 
هستند که این آمار حدود ۱00 هزار خانوار را تشکیل می دهد که حدود 8 درصد 
از جمیعت کل استان را دربر می گیرد. به گفته وی اما با این وجود بیش از هزار 
خانواده هنوز در صف خدمت قرار دارند که بر اساس اعلام جدید سازمان بهزیستی 
۲۲ هزار میلیارد تومان تأمین شده است که بتوانیم که افراد پشت نوبت را به چرخه 
خدمت دهی اضافه کنیم. مدیرکل بهزیستی استان قم با اشاره به افزایش 3 برابری 
مستمری مددجویان بهزیستی در سال گذشته، تصریح کرد: هر معلولیت شدید بیش 
از ۱۵0 هزار تومان مستمری دریافت می کند و یک خانواده ۵ نفره حدود ۶00 هزار 
تومان سال گذشته به صورت ماهیانه مستمری دریافت کردند در سال جدید هم طبق 

برنامه ریزی ها مستمری مددجویان ۱0 درصد افزایش پیدا خواهد کرد.
به گفته سلیقه ۱98 نفر از مددجویان از شهریه دانشجویی استفاده می کنند و ۵۷0 
نفر نیز خدمات ایاب و ذهاب دریافت می کنند، ۲ هزار نفر نیز در 40 مرکز توانبخشی 

نگهداری می شوند که ماهیانه یک و نیم میلیارد تومان صرف این موضوع می شود.
وی سیاست سازمان بهزیستی را افزایش مراکز نگهداری سالمندان ندانست و افزود: 
بیش از 9 درصد جمعیت استان را افراد بالای ۶0 سال تشکیل می دهد و در سال های 
آینده جمعیت استان در حال پیر شدن است و نیاز به این مراکز افزایش پیدا می کند اما 

سیاست سازمان به توسعه مراکز روزانه نگهداری سالمندان است.
به گفته مدیرکل بهزیستی استان قم اگر سالمند از خانواده حذف شود مشکلات 
بسیاری روحی و روانی برای وی به همراه خواهد داشت، در حال حاضر 3 مرکز 
شبانه روزی و یک مرکز روزانه فعال است و بر اساس سیاست سازمان مراکز روزانه 
افزایش پیدا خواهند کرد که سالمند بعد از دریافت خدمات توانبخشی و حمایتی 

بخشی از شبانه روز را در خانواده سپری کند.

مدیر عامل شرکت آبفار قم خبر داد

آبرسانیبه156روستادراستانقم
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت: به ۱۵۶ روستا در استان 

آبرسانی می کنیم، البته هم اکنون آب 3۱ روستا در استان با تانکر تامین می شود.
محمد احمدی جبلی با اشاره به آبرسانی روستاهای قم اظهار کرد: به ۱۵۶ روستا 
در استان آبرسانی می کنیم، در گذشته 48 روستا در قم با بحران آب مواجه بودند که 

از بحران خارج شدند، البته هم اکنون آب 3۱ روستا در استان با تانکر تامین می شود.
وی ادامه داد: بیشترین بحران آب در بخش روستایی استان قم در بخش خلجستان 
است؛ در ۲0 روستای این بخش شرایط جیره بندی آب را داریم و قطعی آب بین ۲ 
تا ۱۲ ساعت در این روستاها رخ می دهد. مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی 
استان قم افزود: در صورت تامین اعتبار مشکل کم آبی در روستاهای بخش قمرود تا 
نیمه نخست سال آینده حل می شود و این روستاها از آب شرب پایدار بهره مند خواهند 
شد، در تمام روستاهای استان قم شبکه آبرسانی وجود دارد، اما باید آب را به ابتدای 
این روستاها برسانیم. برخی روستاها از چاه های آب دارند که آب این چاه ها گاهی شور 

است و تعدادی از این روستاها آب شیرین کن دارند.
احمدی جبلی در پایان با اشاره به لزوم صرفه جویی در آب خاطرنشان کرد: باید به آب 
به عنوان یک ماده استراتژیک بنگریم، آب در واقع به قیمت خیلی کم و در حد رایگان 

به مردم تحویل داده می شود.

با حضور آیت الله مکارم شیرازی؛

جشنوارهبینالمللیامامرضا)ع(درقمآغازشد
جشن های دهه کرامت، دومین جشنواره مردمی کرامت و شانزدهمین جشنواره امام 
رضا)ع( صبح دیروز با حضور شخصیت های مختلف حوزوی از جمله آیت الله مکارم 

شیرازی در حرم کریمه اهل بیت)س( آغاز شد.
مراسم افتتاحیه جشن های دهه کرامت، دومین جشنواره مردمی کرامت و شانزدهمین 
جشنواره امام رضا)ع( صبح دیروز با حضور زائران و مجاوران حرم بانوی کرامت در 

شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر برگزار شد.
آیت الله سید احمد خاتمی امام جمعه موقت تهران، آیت الله سید محمد سعیدی 
تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س(، آیت الله محمدجواد علوی بروجردی از 
اساتید حوزه علمیه قم، حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی تولیت آستان 
قدس رضوی، جمال دباغ تولیت عتبه کاظمیه)ع( و علی اصغر پیوندی رئیس جمعیت 

هلال احمر کشور در این مراسم حضور داشتند.
همچنین، آیت الله سید محمد غروی عضو شورای عالی حوزه های علمیه، آیت الله 
محسن فقیهی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، علیرضا رشیدیان استاندار خراسان 
رضوی، سید مهدی صادقی استاندار قم، مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم و جمعی 
دیگر از مدیران و مسئولان استانی و علمای حوزه علمیه از جمله دیگر شخصیت های 
حاضر در این مراسم بودند. آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید جهان تشیع 
و حجت الاسلام والمسلمین حبیب رضا ارزانی رئیس شورای هماهنگی دهه کرامت 
کشور در این مراسم به ایراد سخن پرداختند. گلباران ضریح مطهر بانوی کرامت، قرائت 
خطبه حضرت معصومه)س(، اجرای گروه تواشیح، تبریک دهه کرامت به زبان عربی 
توسط یکی از خادمان امور بین الملل حرم بانوی کرامت، شعرخوانی صابر خراسانی و 
مدح خوانی مهدی رسولی از دیگر بخش های مراسم افتتاحیه جشن های دهه کرامت 

بوده است.

مدیر روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم :

علتشوریآبقم،اختلاطآبشیرین
باآبچاههااست

مدیر روابط شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: با توجه به حجم ثابت ورود آب 
سرشاخه های دز به شهر قم، با آغاز فصل گرما و افزایش شدید مصرف آب، برای تامین 
آب شهر و جلوگیری از قطعی آب، بالاجبار میزان اختلاط آب چاه های سطح شهر و 
منطقه علی آباد به شبکه افزایش می یابد و این امر باعث افزایش شوری آب می شود. 

محمد کربلایی در گفت وگویی ، در خصوص منابع آب شیرین عنوان کرد: در دوسال 
اخیر بیش از 8۵ درصد آب شهر قم از سدکوچری و مابقی آن از چاه های داخل شهر 

و چاه های منطقه علی آباد تامین شده است.
وی افزود: آب سدکوچری یکی از بهترین و گواراترین آب های ایران است، به طوری 
که در سال های اخیر  طعم آب شهر را بهبود بخشیده و EC آب را به شدت کاهش 
داده است. مدیر روابط شرکت آب و فاضلاب استان قم در خصوص کاهش کیفیت 
آب استان در مدت اخیر، بیان کرد: با توجه به حجم ثابت ورود آب سرشاخه های 
دز به شهر قم، با آغاز فصل گرما و افزایش شدید مصرف آب، برای تامین آب شهر و 
جلوگیری از قطعی آب، بالاجبار میزان اختلاط آب چاه های سطح شهر و منطقه علی 

آباد به شبکه افزایش می یابد و این امر باعث افزایش شوری آب می شود.
وی ادامه داد: در همین راستا هر چه میزان مصرف کاهش یابد و صرفه جویی در 
مصرف آب صورت گیرد و مردم از مصارف غیرضروری پرهیز کنند، مجددا شاهد 

افزایش کیفیت آب خواهیم بود.
کربلایی راد در خصوص منابع آبی استان نیز گفت: در سال های اخیر با اجرای 
طرح عظیم انتقال آب از سرشاخه های دز به استان قم، آب شیرین و گوارا از فاصله 
حدود 300 کیلومتری به قم منتقل و در شهر توزیع می شود؛ در حال حاضر از تمام 
ظرفیت های موجود در داخل و خارج استان برای تأمین آب شهر قم استفاده شده است 
و هر منبعی که قابل استفاده بوده احصا شده و در مدار بهره برداری قرار گرفته است و 

منبع جدید دیگری برای تأمین آب استان نداریم.
*منبع جدیدی برای تامین آب شهر وجود ندارد

وی اضافه کرد: مصرف روز به روز در حال افزایش است، این در حالی است که 
منابع آب نیز در حال کاهش است و این موضوع یک خطر جدی است که با آن 
مواجه هستیم؛ نیاز کشوردر شرایط موجود، سازگاری با کم آبی و نهادینه کردن فرهنگ 
استفاده صحیح از آب است؛ زیرا با توجه به مواردی که عنوان شد منبع جدید برای 
تامین آب شهر نداریم به همین دلیل با استفاده صحیح از آب، کاهش مصارف غیر 
ضروری، پرهیز از اسراف و اصلاح الگوی مصرف می توان خود را با شرایط موجود 

سازگار کرد.
** تابستان امسال قطعی آب در استان نداریم

وی در خصوص احتمال قطعی آب در استان قم اظهار کرد: با توجه به برنامه ریزی 
های صورت گرفته و اقدامات فنی و مهندسی انجام شده، برنامه ای برای قطعی برنامه 

ریزی شده آب نداریم، اما در این خصوص نیاز مبرم به همکاری مردم وجود دارد.
*سرانه مصرف آب در استان قم، بیش از استاندارد کشوری

مدیر روابط شرکت آب و فاضلاب استان قم  تصریح کرد امروز سرانه مصرف آب 
در شهر قم برای هر شهروند روزنانه بیش از۱۶0 لیتر است، این میزان بسیار بالاتر 
از استاندارد است؛ اگر هر نفر 40 درصد مصرف خود را کاهش دهد، ضمن اینکه 
هیچ گونه نگرانی برای تأمین آب پایدار وجود ندارد، نیازی هم نیست آب با کیفیت 
پایین منابع زیر زمینی را به آب انتقالی از سدکوچری اضافه کنیم و موجب کاهش 

کیفیت آن شویم.

مدیر روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  خبرداد

تولید25فیلمصدثانیهاییپیرامونمدیریت
مصرفبهینهآب

روابط عمومی  و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان به منظور 
ترویج مصرف بهینه آب در جامعه،ساخت  ۲۵ فیلم صد ثانیه ایی با هنرمندی بازیگران 
حرفه ایی را  در دستور کار قرار دادکه  مقرر گردید این فیلم ها از شبکه های مجاز 

اجتماعی و سیمای مرکز اصفهان پخش شود.
مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با بیان 
اینکه در برهه ایی زندگی می کنیم که فیلم های کوتاه و صد ثانیه ایی مخاطبان 
بسیار دارند عنوان کرد: وسایل ارتباط جمعی گستردگی بسیاری یافته است و در این 
میان فیلم های صدثانیه ایی به دلیل اینکه پیام خود را در کوتاه ترین زمان ممکن  به 

مخاطب ارائه  می دهد از جذابیت بسیاری برخوردار است و مخاطبان بسیاری دارد.
 سید اکبربنی طبا افزود:  در حال حاضر متاسفانه با این که بحران کم آبی در کشور 
مشهود است ونیز  استان اصفهان از جمله استانهایی است که باتنش آبی دست وپنجه 

نرم می کند با این وجود هنوز هستند کسانی که آب را درست مصرف نمی کنند.
وی با اشاره به اهمیت فرهنگ سازی مصرف بهینه آب در جامعه عنوان کرد: اشاعه 
و نهاینه کردن مصرف صحیح آب مهمترین اولویت روابط عمومی شرکت آبفا استان 

اصفهان است که دراین میان اقدام به تولید ۲۵ فیلم ۱00 ثانیه ایی نموده است.
 مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آبفا استان اصفهان با بیان اینکه آنچه 
در تولید فیلم های ۱00 ثانیه ایی مد نظر قرار گرفته است ارائه پیامهای آموزشی به 
اقشار مختلف جامعه است تصریح کرد:مضامین فیلم های ۱00 ثانیه ایی به گونه ایی 
است  که  مخاطبین  در هر سطحی که باشند  به راحتی مورد  آموزش  راهکارهای 
مصرف صحیح آب قرار می گیرند و به شیوه هنر مندانه و با بهره گیری از هنرمندان 

استانی و ملی راهکارهای مصرف صحیح آب در این فیلمها آمده است.
وی به مراحل ساخت فیلم های ۱00 ثانیه ایی پرداخت و بیان داشت:هم اکنون 
پیش تولید و انتخاب عوامل حرفه ایی شروع شده و در مرحله تصویربرداری است که 
انتظار می رود از مرداد ماه سال جاری شاهد انتشار آن در شبکه های مجازی و پخش 
از سیمای مرکز اصفهان باشیم. بنی طبا با اشاره به عوامل ساخت فیلم های ۱00 ثانیه 
ایی با موضوع مصرف بهینه آب گفت: فیلم های ۱00 ثانیه ای در حال تولید به تهیه 
کنندگی و کارگردانی ستایش ساسانژاد و محمد رضا قهرمان می باشد که هنرمندی 
ملی استاد هوشنگ حریرچیان را در آن شاهد خواهیم بود. فیلمهای کوتاه فوق جهت 
نهادینه سازی فرهنگ مصرف بهینه آب بوده که پس از سه ماه پیش تولید و انتخاب 

عوامل حرفه ای شروع شده و در حال حاضر در مرحله تصویر برداری می باشد.
همچنین در این فیلمهای کوتاه از حضور هنرمندان مشهور استان اصفهان خانم 
زهره فوده و آقای مرتضی ریحانی و سایر بازیگران خانمها فرناز سرگل زایی و حاج 
هاشمی و بازیگران خردسال بهره خواهیم برد. این مجموعه با سرپرست تصویربرداران 
آقای امیرحسین عنایتی و گروه صدابرداری به سرپرستی آقای وفادار با مدیریت برنامه 
ریزی صبا صبوحانیان و طراح چهره و گریمور زهرا سلوکی امید آن می رود تأثیر 
مثبت و خوبی در ارتقای فرهنگ عمومی جامعه در مبحث مدیریت مصرف بهینه 

آب داشته باشد. 

معاون استاندار قم: 

تقاضایبرگزاریرویدادفرهنگیقم
از1۰کشورمطرحشدهاست

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: تقاضا برای برگزاری رویداد فرهنگی 
اقتصادی قم از ۱0 کشور مختلف به استانداری این استان رسیده و امیدواریم بتوانیم 

این رویداد را با شرایط مطلوب در کشورهای مختلف برگزار نماییم. 
یونس عالی پور روز یکشنبه در جلسه هم اندیشی با مسئولان شرکت کننده در هفته 
فرهنگی اقتصادی قم در لبنان، افزود: در حال حاضر برگزاری هفته فرهنگی اقتصادی 
در کشورهای عراق، عمان و روسیه مصوب شده و برگزاری این رویداد در هفت کشور 
دیگر در دست بررسی است. وی ابراز امیدواری کرد: با برنامه ریزی مناسب و هماهنگی 
با مسئولان کشوری، بتوان در مدت ۲ سال آینده، ۱0 رویداد فرهنگی اقتصادی قم 
را در کشورهای مختلف برگزار نمود. وی اضافه کرد: تقاضای استانداری شهر بعلبک 
و همچنین چند شهر دیگر کشور لبنان و روسیه از جمله تقاضاهایی است که تاکنون 

مطرح شده و باید مورد بررسی قرار بگیرد.
عالی پور با بیان این که برگزاری رویداد فرهنگی اقتصادی قم در شهر نبطیه لبنان به 
الگو تبدیل شده است، گفت: آنچه که در این شهر انجام شد، از طریق رسانه ها به خوبی 

تبلیغ و برجسته گردید و در کشورهای دیگر هم نمود خوبی داشت.
وی بیان کرد: هفته فرهنگی اقتصادی قم در شهر نبطیه لبنان با ده ها رویداد 
فرهنگی از جمله هفته فیلم و برنامه های گروه تواشیح قمر بنی هاشم که رویدادی 
قرآنی بود، برگزار شد که مورد استقبال قرار گرفت. وی تاکید کرد: ظرفیت های 
فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی قم بیش از این است که باید در رویدادهای بعدی 
بتوانیم با به کارگیری همه ظرفیت ها، رویدادهای بزرگ تری خلق نماییم. در این 
جلسه که با حضور مدیران استان، محمدمهدی شریعتمدار رایزن فرهنگی ایران در 
لبنان، احمد کحیل شهردار نبطیه و هیات همراه و شرکت کنندگان در هفته فرهنگی 
و اقتصادی قم در لبنان ترتیب یافت، بر گسترش روابط بین ۲ شهر قم و نبطیه تاکید 
شد. برگزاری هفته فرهنگی قم که در اواخر اردیبهشت ماه امسال در شهر نبطیه لبنان 
برگزار شد، فصل جدیدی از روابط فرهنگی و اقتصادی میان قم و نبطیه را آغاز کرد؛ 
با گذشته حدود ۲ ماه از برگزاری این نمایشگاه، تاکنون چندین جلسه در قم و نبطیه 
برای استمرار و گسترش روابط میان ۲ شهر مهم برگزار شد که سفر شهردار و رئیس 
شورای شهر نبطیه و همچنین مسئول شهرداران حزب الله در جنوب لبنان گام عملی 

دیگری در تعمیق این روابط است.
مسئولان شهر نبطیه لبنان عصر چهارشنبه هفته گذشته در سفری چهار روزه به قم 
ضمن دیدار با مسئوولان استانی، از توانمندی های اقتصادی و فرهنگی قم از جمله 

شهرک های صنعتی و کارگاه های تولید صنایع دستی بازدید نمودند.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی 

اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده ۱3ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختما نهای فاقد سند رسمی 

  برابر رای شماره ۱39۶۶03۱۶00۱00۶۷۵۲ مورخ ۱39۶/۱۲/۱0هیات اول / دوم  
موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرف مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای ارسلان نظری فرزند حسن علی ش ش ۷۵8 صادره از کرمانشاه در اعیان یک باب 
ساختمان به مساحت ۶9.۵۵ متر مربع تحت پلاک ۱ و۵ اصلی واقع در کرمانشاه خیابان 
4۵ متری ارتش کوچه رضایی پلاک ۲ که عرصه ی ملک مورد تقاض متعلق به اداره 
اوقاف می باشد محرز گردید لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شود و در صورتی که اشخاص  نسبت به صدور سند  مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دوماه اعتراض خود 
را به این اداره  تسلیم  و پس از اخذ رسید , ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
, دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدهی است در صورت انقضای مدت 

مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :97/4/9  تاریخ انتشار نوبت دوم : 97/4/2۵
جعفر نظری  رئیس ثبت اسناد واملاک 

-----------------------------------------------
آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول

بموجب اجراییه صادره از شعبه ۱۲دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه ۱ اجرای 
اسماعیلی  آقایان محمد  له  ثبت گردیده   - به  شماره ۱/9۶ج/۱۵98  احکام مدنی 
جمکرانی و علیرضا رضائی جمکرانی علیه آقای علیرضا حسنوند . محکوم علیه محکوم 
است به پرداخت 4۱۱/۵9۲/084 ریال در حق محکوم له و مبلغ /۲0/۵۷9/۶04 ریال 
به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال بدهی محکوم علیه 

کفش معرفی کرده است که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است : 
از خط تولید دستمال کاغذی توقیف شده واقع در قم : بلوار حرم به حرم - ابتدای 
جمکران - جنب میدان آل یاسین - خیابان پنج امام زاده - پشت املاک پویا بازدید و 

پس از بررسی نظریه کارشناسی به شرح ذیل حضورتانن تقدیم می گردد .
الف ( ماشین آلات تولید دستمال کاغذی لوله ای

۱-دستگاه رول کن دستمال کاغذی با تیغه برش مربوطه ، آبی رنگ فاقد الکتروموتور 
و تابلو برق و متعلقات ساخت ایران 

۲- دستگاه رول کن دستمال کاغذی بدون تیغه برش ، آبی رنگ - فقط دارای یک 
الکتروموتور کوچک فاقد پلاک مشخصات و تابلو برق ، ساخت ایران .

3- دستگاه اره برش ) اره فلکه قطر ۶0 سانتیمتر چوب بری ( با مارک صنایع ماشین 
سازی رامش دارای الکتروموتور فاقد تسمه و متعلقات

4- دستگاه دوخت دستی نایلون با مارک پرسیا الکتریک 
حداقل قیمت ماشین آلات فوق مبلغ 4۲/۵00/000 ریال ) چهل و دو میلیون و پانصد 

هزار ریال ( برآورد .
ب ( مواد مصرفی تولید دستمال کاغذی

۱-تعداد دو رول تیشوی ایرانی به عرض 33 سانتیمتر با گراماژ ۱۷ به وزن تقریبی 
۲۵0 کیلو گرم

حداقل قیمت هر کیلوگرم ۵3/000 ریال ) پنجاه و سه هزار ریال ( تعیین می گردد .با 
توجه به وزن تقریبی ۲۵0 کیلوگرم مبلغ ۱3/۲۵0/000 ریال ) سیزده میلیون و دویست 

و پنجاه هزار ریال ( برآورد می گردد .
توضیح اینکه وزن ذکر شده تقریبی می باشد و وزن ها بر اساس برگ باسکول ملاک 

عمل می باشد .
۲- تعداد ۶۷۵0 لوله مقوایی دستمال کاغذی به طول 44 سانتیمتر و قطر 4 سانتیمتر 
حداقل قیمت لوله های فوق الذکر مجموعا ۲0/۲۵0/000 ریال ) بیست میلیون و 

دویست و پنجاه هزار ریال ( برآورد میگردد .
3- تعداد ۱80 رول دستمال توالت به عرض ۱0 سانتیمتر ) فاقد ارزش بهداشتی (

حداقل قیمت دستمال های فوق مجموعا 4۵0/000 ریال ) چهارصد و پنجاه هزار 
ریال ( برآورد می گردد .

نتیجه :
حداقل ارزش اموال توقیف شده مجموعا مبلغ ۷۶/4۵0/000 ریال ) هفتاد و شش 

میلیون و چهارصد و پنجاه هزار ریال ( برآورد می گردد .  
و مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ ۱39۷/0۵/۱3 ساعت 08/30 الی 09/00 
صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای 
احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد 
بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی 
این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت 
پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می 
گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف 
یکماه از تاریخ مزایده بپردازد . این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج 

می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید .
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم - رضا زارعی

مناقصهگرانمحترمدرخصوصفراخوانارزیابیشماره۹7/42باموضوعآمادهسازیاراضی56
هکتاریبندرجاسکمواردبهشرحذیلاصلاحگردیده:
آخرینمهلتدریافتاسناد:13۹7/۰4/25ساعت13
مهلتارسالپاسخاستعلام:13۹7/۰5/۰8ساعت13

زمانبازگشاییپاکاتارزیابی:13۹7/۰5/۰۹ساعت1۰
روابطعمومیراهوشهرسازیاستانهرمزگان

درخصوصفراخوانارزیابیشماره۹7/41آمادهسازیاراضی6۰هکتاریبندرلنگهصحیحمیباشد.
روابطعمومیراهوشهرسازیاستانهرمزگان






